
Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2018 Pàg. 1814

Ja m’agradaria a mi no haver de posar el retrovisor, senyor 
Castelló. Però lamente dir-li que he de posar-lo, perquè és 
que el retrovisor és el futur, perquè l’any que ve encara esta-
rem pagant deute i a l’altre encara estarem pagant deute i 
a l’altre encara estarem pagant deute del bé que ho van fer, 
senyoria . Tan bé que ho van fer que només fem que arrosse-
gar herència i pagar deute!

Però mire, tenim un equip magnífic que, al mateix temps 
que està pagant deute estem gestionant i liderant el futur 
d’esta conselleria i de drets tan importants com són el dret 
a l’habitatge, el valor de la mobilitat sostenible i la vertebra-
ció del territori . I li dic, senyoria, li agrade o no, són polítiques 
que han vingut per a quedar-se .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Molt bé, doncs, anem a suspendre la sessió cinc minuts per a 
despedir a la consellera i rebre al conseller d’educació .

(Se suspén la reunió durant uns minuts)

Compareixença del conseller d’Educació, Investigació, Cultura 
i Esport, senyor Vicent Marzà Ibáñez, per a informar sobre el 
Projecte de llei de pressupostos de La Generalitat per a l’exercici 
2019 pel que fa a la seua conselleria

El senyor president:

(Inoïble per raons tècniques) … l’última de les compareixen-
ces de hui, en este cas ho fem amb el conseller d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esport . 

Tots vostés coneixen una primera intervenció de 25 minuts 
del conseller; 8 minuts per als portaveus dels grups parla-
mentaris; 15 minuts del conseller per a contestar; 5 minuts 
de rèpliques per a aquells grups parlamentaris que ho dema-
nen expressament; i finalitza el conseller en 5 minuts per a 
contestar a les rèpliques . 

Per tant, si estem tots preparats, comencem quan vosté 
vullga . 

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president . 

Bona vesprada a totes i tots . 

Ací estem, ací estic per quart any presentant un projecte de 
pressupostos que, fins i tot, algú va dir que mai arribaria, que 
no arribaríem a un quart pressupost del botànic, i no només 

hem arribat sinó que, a més a més, estem avui ací presen-
tant uns pressupostos que són una realitat i sobretot que 
són uns pressupostos sòlids, elaborats amb la ferma convic-
ció de seguir avançant, seguir governant per a les persones, 
continuem amb la reversió de les retallades i la mala gestió 
del passat, posem fre a la urgència social, a la urgència educa-
tiva i cultural, i comencem a dibuixar el camí que volem, el 
camí que ens agradaria per a una educació com la que volem, 
i per a això consolidem les bases d’un futur de prosperitat, de 
justícia social, d’igualtat d’oportunitats per a les valencianes i 
per als valencians . 

Amb este projecte de pressupostos el que fem és reforçar 
les polítiques valentes que des del 2015 vam encetar i que 
estem segurs que ja no tenen marxa enrere, que són i que 
han vingut per a quedar-se perquè moltes d’elles són absolu-
tament irreversibles. I per això estem molt contents de poder 
presentar aquestes polítiques ací, als pressupostos .

I, en primer lloc, m’agradaria donar les gràcies al Grup 
Parlamentari de Podem per haver donat un pas més, per 
haver fet eixe pas, per haver presentant conjuntament també 
un acord polític respecte als pressupostos, i estic segur que 
no hem de tindre cap dubte perquè és un bon pas per a tots 
els valencians i les valencianes. Per això volia també donar 
les gràcies .

I també donar les gràcies a l’equip de la conselleria que hui 
ens acompanyen en representació també, tant el secre-
tari autonòmic de cultura com al sotssecretari, com la resta 
de l’equip i el secretari autonòmic –que avui es troba a 
Madrid– d’educació .

Vullc reconéixer també la tasca dels companys i companys 
d’hisenda que han fet possible que avui puguem presentar 
uns pressupostos com els que estem presentant . 

I sí, efectivament, ja ho he dit, ho dic tots els anys però és que 
és veritat, estic orgullós de formar part d’este govern, del 
govern del botànic, i d’aquest acord, d’aquest acord del botà-
nic que està prioritzant les persones, que està posant-les al 
centre de les polítiques socials . 

Dit açò, comence amb la secció 9, que és la nostra, la de la 
Conselleria d’Educació, Investigació, Cultura i Esport . La 
nostra conselleria creix 341 milions d’euros, el que suposa un 
pressupost total de 5 .121 milions d’euros, és un creixement 
de 1 .023 milions d’euros més del que ens vam trobar quan 
vam arribar al govern, 1 .023 milions d’euros més . El creixe-
ment per àrees és: per a educació i investigació, 324,8 milions 
d’euros més; per a cultura són 11,3 milions d’euros; i per a 
esport són més de 4 milions d’euros . 

Durant la meua compareixença, com és obvi, no em centraré 
només en les xifres sinó sobretot, també, sobre els bene-
ficiàries d’aquestes xifres, quines són les millores que 
s’introduïxen gràcies que aprovem o no aprovem –això 
ho decidiran vostés– els pressupostos que avui els estem 
presentant ací . 

En primer lloc, començaré per la secretaria autonòmica 
d’educació amb el projecte de pressupostos que avui presen-
tem del 2019, invertim en educació, i això crec que és espe-
cialment rellevant, per segon any consecutiu més del que 
s’invertia abans de la crisi; ací ho poden observar, invertim 
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4 .931 milions quan abans, en el 2010, n’eren 4 .435 milions . 
Estes xifres poden semblar més abstractes però si u va al que 
implica en inversió per alumne és, ni més ni menys, que crei-
xem un 23% respecte a la inversió per alumne que n’hi havia 
en l’any 2014-2015, és a dir, estem invertint 1 .183 euros per 
alumne més que quan vam arribar al govern, i això no pot ser 
d’una altra manera que en benefici de l’atenció educativa als 
nostres xiquets i xiquetes .

Precisament per això, en eixe benefici hem intentat que 
tot allò que fem seguisca al voltant de tres eixos que els 
presentaré .

El primer de tot és garantir el dret a l’educació per a totes 
les persones en condicions d’igualtat, tinguen la renda que 
tinguen les seus persones, amb independència dels seus 
recursos familiars, i revertir la segregació i la reproducció 
de desigualtats que s’estava produint en el nostre sistema 
públic, apostar clarament per la innovació i la renovació 
pedagògica i, per tant, per una escola cada dia més inclu-
siva i que arribe cada dia a millorar les atencions dels nostres 
xiquets i xiquetes, i evidentment caminar cap a unes aules 
dignes i per tant reconstruir el sistema educatiu també millo-
rant les infraestructures educatives .

Pel que fa al dret a l’educació en condicions d’igualtat, és el 
principal eix d’actuació del govern del botànic i ho és eviden-
tment en aquesta conselleria. Per això, no pot ser d’una altra 
manera per a nosaltres, evitar la reproducció de les desigual-
tats i trencar amb eixa reproducció de desigualtats ha de 
servir perquè tinguem una escola transformadora que ajude 
els nostres xiquets i xiquetes a canviar la seua situació de 
partida. I precisament per això invertim vora 308 milions 
d’euros en polítiques socials específiques per a garantir 
aquesta igualtat d’oportunitats .

Comence, per exemple, parlant de l’escolaritat de zero a tres, 
que és una de les etapes més importants per a poder reduir 
estes desigualtats, és un dels àmbits on més capacitat n’hi 
ha per a la reducció de les desigualtats, i precisament ahí és 
on hem fet una gran incidència des del primer dia . De fet, ja 
tenim les aules experimentals de dos anys que arriben a 134 
unitats (algú tus), són més de 2 .412 xiquets i xiquetes que 
tenen estes aules de dos anys; a més a més, des d’este curs, i 
gràcies a l’esforç col·lectiu dels diferents grups parlamenta-
ris i de tots els valencians i les valencianes, fem gratuïtes les 
aules de dos anys de les escoles infantils municipals, cosa que 
implica 9 .700 places més que sumen a les que ja n’hi havia en 
el sistema públic, bé les aules de dos anys en escoles d’infantil 
i primària, bé a les escoletes de La Generalitat que sumen 
també 118 unitats més .

Això en total vol dir que tenim 14.472 places gratuïtes de dos 
anys, i això ens ha permet, a més, millorar les condicions del 
bo infantil, i per tant aquelles persones que menys recursos 
tenen més ajuda reben i lligar-ho a la renda . 

Això ha fet que ni més ni menys, a hores d’ara, i amb el pres-
supost que presentem avui ací, i això també ha estat una 
proposta que també podem afegir, era sumar 9 milions 
d’euros més al pressupost que ja teníem de 42 milions, i això 
implica que tindrem 51 milions d’euros destinats a l’etapa 
de zero a tres que és, ni més ni menys, que pràcticament el 
doble del que ens vam trobar quan vam arribar al govern, són 
25 milions d’euros més, i això permet que n’hi haja 44.300 

alumnes matriculats en l’etapa de zero a tres, que són 6 .050 
més que quan vam arribar al govern. És significatiu que n’hi 
hagen 6 .050 xiquets més quan està baixant la natalitat i per 
tant estem incidint amb les polítiques públiques, hem rever-
tit eixa situació . 

Pel que fa al menjador, és un altre dels espais claríssims 
on s’ha de fer política social des del món de l’educació, i en 
eixe sentit enguany consignem 70 milions d’euros per a les 
beques menjador, 70 milions d’euros que ens permetran ni 
més ni menys arribar a 127 .000 usuaris amb beca menja-
dor, 127 .000 que impliquen 40 .000 xiquets més dels que ens 
vam trobar, ens vam trobar vora 87 .000 i enguany n’hi haurà 
eixos 127 .000, són 40 .000 xiquets més que implica que vora 
el 67% aproximadament dels usuaris del menjador tenen una 
beca menjador, i per tant tenen eixa ajuda social per a evitar 
(soroll de papers) que ningú es quede enrere per raons econò-
miques; igual que quan vam crear el Xarxa llibres, quan vam 
crear el banc de llibres que ha servit, entre altres qüestions, 
perquè n’hi haja un banc de llibres en què es puguen reutilit-
zar, que es puguen utilitzar els llibres en ni més ni menys que 
424 .000 xiquets i xiquetes valencians, 424 .000 que formen 
part del banc de llibres el cent per cent dels centres públics, 
el 80% dels centres concertats, tots aquells que ja han volgut 
estar i que formen part d’eixe banc de llibres . A més a més, 
enguany destinarem 38 milions d’euros al banc de llibres en 
total per a poder fer la reposició de molts dels llibres que 
ara ja toca canviar per ser el seu quart any, doncs per al curs 
que ve es destinaran 38 milions d’euros i que aniran tant a 
centres concertats com a centres públics . 

De tot açò que els he dit, això ha implicat un estalvi en les 
famílies, evidentment, i això també s’ha de posar en valor. 
N’hi ha famílies que gràcies al bo infantil estan estalviant ara 
mateix 2 .200 euros a l’any per tindre gratuïts els dos anys, i 
n’hi ha famílies que gràcies a la beca menjador, que gràcies 
també al Xarxa llibres, al banc de llibres, s’estan estalviant a 
l’any 700 euros, 700 euros que hagueren hagut d’invertir i 
que alguns d’ells no tenien per a poder invertir en l’educació 
dels seus xiquets i xiquetes . 

Pel que fa al segon eix, el de la qualitat, la innovació i la reno-
vació pedagògica per tal de millorar l’educació inclusiva, 
estos pressupostos ens permeten caminar cap a l’educació 
que volem . Evidentment no estem encara en el pas que 
voldríem perquè tot no es pot canviar en quatre anys però sí 
que comencem a caminar cap a l’educació que volem, i això es 
nota claríssimament per exemple amb la contractació de més 
professorat que pot ajudar a atendre molt millor els nostres 
alumnes . 

Per això, el capítol I creix més de 80 milions d’euros i això fa 
que consolide el creixement de professorat que hem tingut . 
Tenim més de 6 .000 mestres i professors més treballant en 
el sistema públic d’educació, cosa que ens ha permés, entre 
altres qüestions, baixar les ràtios, fer que cada dia n’hi haja 
menys alumnes per aula i més professors atenent a menys 
alumnes, això ajuda evidentment a la qualitat educativa 
perquè, a més a més, també estem reduint els temps de subs-
titució; de fet, els hem reduït a la meitat i estem consolidant 
les millores laborals que impliquen també una millor atenció 
als nostres alumnes . 

En eixe sentit, ara els explicaré també tot el que estem fent 
pel que fa a la formació del professorat, una formació del 
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professorat que està centrada en acompanyar als nostres 
mestres i professors perquè puguen innovar, és a dir, no 
només en canvis normatius sinó també en inversió en forma-
ció del professorat . Quan moltes vegades es parla de la reno-
vació i innovació pedagògica, que els centres educatius han 
de ser el centre de la innovació, resulta que s’oblidava en el 
passat que s’havia d’invertir, que s’havia d’acompanyar en la 
formació del professorat .

I precisament per això avui destinem en este pressupost 25,2 
milions d’euros a la formació del professorat, són 3,6 milions 
d’euros més que l’any passat, que en el pressupost que ara 
estem executant i, a més a més, és més del doble del que n’hi 
havia quan vam arribar al govern, i per tant més del doble 
d’oportunitats també d’inversió en formació i hem doblat 
també els formadors i formadores del professorat que n’hi ha 
en el sistema educatiu valencià . 

Això ens ha permés, entre altres qüestions, una qüestió 
molt bàsica, i és que hem augmentat en un 75% les places de 
formació del professorat, un 75% d’oportunitats més per a 
formar-se i per a seguir innovant en els centres educatius, 
especialment algunes d’elles centrades en la formació en 
llengües estrangeres; des de les formacions específiques en 
llengua estrangera per les escoles oficials d’idiomes fins a les 
estades a l’estranger . Saben –ho hem explicat en més d’una 
ocasió– en els pressupostos anteriors quina quantia estàvem 
invertint perquè n’hi haguera 1 .000 persones, 1 .000 profes-
sors que se n’anaren a l’estranger a formar-se durant quatre 
setmanes a l’estiu en anglés, doncs, miren, en el pressupost 
d’enguany doblem eixa oferta i volem arribar fins a 2.000 
mestres i professors que es formen en estades en aprenen-
tatge de llengües estrangeres per a seguir acompanyant a 
este professorat que vol també ajudar als nostres xiquets i 
xiquetes a tindre majors oportunitats .

En eixe sentit, a més a més, augmentem el capítol II de 
primària i secundària, ho hauran vist, i és precisament per 
augmentar els recursos que tenen els centres educatius 
destinats als seus mateixos projectes educatius, hem millorat 
la capacitat de gestió dels centres educatius, hem elevat la 
despesa que poden fer cada centre educatiu, i això fa que els 
hem d’augmentar també els recursos disponibles per als seus 
projectes d’innovació . 

A més a més, en el programa d’innovació educativa, i és direc-
tament el mateix programa d’innovació educativa, puja quasi 
un 25%; de fet, és una de les pujades més grans que n’hi ha en 
el pressupost precisament perquè volem ajudar a acompan-
yar a eixos projectes d’innovació, arriba fins a més dels vora 6 
milions d’euros i això vol dir, entre altres coses, que injectem 
un milió d’euros per a projectes d’innovació en escoles i insti-
tuts i 2 milions d’euros per a projectes d’innovació aplicada 
a la Formació Professional . Saben la importància que té la 
Formació Professional també en el canvi de model productiu 
i com volem que siga punta de llança de la inversió en la inno-
vació. Això ha fet que passem de 850.000 euros quan vam 
arribar al govern en el capítol d’innovació a més de 6 milions 
d’euros, com podem vore un canvi més que significatiu. 

Pel que fa a l’atenció a la diversitat, a la inclusió, atenció als 
alumnes amb necessitats educatius especials, abans els hi 
parlava que tenim més de 6 .000 professors que de forma 
global atenen millor al nostre alumnat amb menys alumnes 
per aula, però és que a més a més hem destinat vora 3.000 

professors als programes d’actuació per a la millora i que són 
aquells programes que servixen, entre altres qüestions, per a 
fer desdoblaments, per a fer el reforç, o per a atendre millor 
la individualitat de cadascun dels nostres xiquets i xiquetes . 
Això implica que per a este curs 2018-2019, amb els progra-
mes d’acció per a la millora destinem 120 milions d’euros que 
servixen, entre altres, a programes com l’Aula compartida, els 
programes de millora del rendiment i de l’aprenentatge en 
tercer i en quart, o programes de reforç també en quart de 
l’ESO . 

A més a més, de forma específica, i no només de forma global, 
destinem de forma específica a les necessitats educatives 
especials . Saben que per a nosaltres l’atenció a les necessi-
tats educatius especials no és només d’un professor especí-
fic sinó del conjunt del professorat i per això estem augmen-
tant el nombre de professors i professores, sinó que a més a 
més d’eixe augment global, de forma específica,  especialis-
tes que es destinen específicament a aquestes casuístiques, 
destinem 46 milions d’euros per als centres d’educació espe-
cial, els centres específics, i 221 per a professionals de l’àmbit 
de l’educació especial, estic parlant dels PT, d’audicions de 
llenguatge, d’educadors, de fisioterapeutes, en general tot el 
personal que atén de forma específica a aquest alumnat. 

Això suposa 55 milions d’euros més que quan vam arri-
bar al govern, 55 milions d’euros més que quan vam arribar 
al govern i que el que destinava l’anterior govern . Per tant, 
al voltant de 395 milions de forma específica es destinen a 
l’atenció per a les necessitats educatius especials i per tant a 
una millor inclusió per als nostres xiquets i xiquetes . 

Pel que fa al tercer eix en l’educació, que són la construcció 
de les aules dignes, per a millorar les infraestructures educa-
tives destinem un total en este 2019 de 389 milions d’euros; 
ací tenen la variació, l’evolució de la inversió en infraestruc-
tures educatives que n’hi ha hagut des que vam arribar al 
govern, en estos quatre anys del govern del botànic, i que 
implica, entre altres qüestions, en el programa Edificant i a 
banda de les inversions que estem fent des del capítol VI, del 
programa propi de la conselleria directament gestionat per 
nosaltres, que estem en més de 300 ja, 337 milions d’euros 
delegats dels ajuntaments, i que estan començant a executar-
se, i que estan servint, entre altres qüestions, perquè millo-
rem les infraestructures . 

Sembla que, com poden vore ací (soroll de papers), en el 2015 
n’hi havia qui no creia que s’havia de construir escoles . En 
canvi, ara, evidentment, ens ho hem pres seriosament i estem 
destinant fons a construir escoles .

A més a més de les infraestructures, com els deia, un altre 
pas importantíssim el fem en universitats . En universitats 
estem invertint molt més del que s’invertia en governs ante-
riors . De fet, destinem 826 milions d’euros . Són 11 milions 
d’euros més que enguany i 95 més que en el 2015, 95 més 
que en el 2015. Això ha permés que esta proposta de pres-
supost implique que el sistema universitari públic valen-
cià tindrà una millora del finançament de 42 milions d’euros, 
en la millora del finançament del sistema universitari públic 
valencià. I això els permetrà, entre altres qüestions, gestionar 
millor, de forma més autònoma però, evidentment, també, 
oxigenar un sistema que havia estat ofegat durant molt de 
temps . I, al mateix temps, evidentment, com no pot ser d’una 
altra manera, com a nucli central de tota política que s’ha de 
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fer des del món de l’educació i, evidentment, des del sistema 
universitari, estem fent una gran aposta perquè ningú es 
quede exclòs. I això passa per baixar les taxes un 15%, i amb 
aquest pressupost consolidem la baixada de taxes un 15%, i 
doblem les beques respecte a les que hi havia quan vam arri-
bar al govern .

De fet, destinem 30,8 milions d’euros a beques universi-
tàries i destinem més del 15%, com deia, per a compen-
sar les beques, les taxes universitàries. Això implica, ni més 
ni menys, que doblem destinant 49 milions d’euros a baixar 
taxes i a ampliar les beques per poder fer que ningú es quede 
exclòs del sistema universitari.

Passem a cultura . Els eixos del pressupost de cultura no són 
altres que els que hem repetit durant estos quatre anys, 
perquè hem vingut . . ., teníem clar quines eren les idees, què és 
el que volíem fer, seguir el full de ruta del pla estratègic, el pla 
estratègic «Fes Cultura», que es va marcar uns objectius per a 
crear realment una indústria cultural potent que genere llocs 
de treball que siguen sostenibles i, sobretot, també, demo-
cratitzar l’accés a la cultura, que tot el món puga tindre accés 
a la cultura, que tot el món estiga en condicions d’arribar . I 
això ha servit, entre altres qüestions, per a incrementar els 
drets culturals de la ciutadania . Era especialment rellevant 
que un poble com el poble valencià tinguera accés a la cultura 
d’una manera crítica, evidentment, i que poguera accedir de 
forma generalitzada per tot el territori .

Els programes de cultura tenen…, arriben fins a 120 milions 
d’euros . Ací poden vore l’evolució de com han evolucionat 
des del moment en què arribem al govern, que estaven en 
79 milions d’euros i que estem ja en 120,6 milions d’euros, 
que ha arribat al conjunt dels sectors i, evidentment, a la 
ciutadania .

En eixe sentit, per a donar-los exemple de què és el que 
hem estat fent i què és el que marca el mateix pressupost, i 
entrant al detall, tornem a incrementar vora un 10% el que 
destinem al programa d’arts plàstiques i arts escèniques, i ho 
fem destinant quasi setanta-dos milions d’euros al foment 
de la producció creativa i de l’activitat cultural i el finança-
ment de les entitats del sector públic que tenen més relació 
amb el sector, és a dir, aquelles que en el dia a dia estan rela-
cionades amb el sector i que elles mateixes són propis agents 
del sector en què generen, produïxen, programen, i són les 
que generen cultura també arreu del territori . En eixe sentit, 
destinem 22 milions d’euros més del que ens vam trobar en 
este programa en el 2015 . És l’espai dins de la cultura que 
més ha augmentat quantitativament, perquè és el que més 
incidència té també en el dia a dia i en el sector del conjunt de 
la ciutadania valenciana .

En eixe sentit, incrementem en quatre milions i mig el que 
destinem a l’Institut Valencià de Cultura, una institució, 
un instrument que està al servei del conjunt de la ciutada-
nia i que està, sobretot, al costat del mateix sector. I això ens 
permet arribar a 38,6 milions d’euros destinats a arts escè-
niques, a música i a cinema . Són 12,4 milions d’euros més 
que el 2015 . I, entre altres, eixe principal instrument que 
tenim d’aproximar-nos al mateix sector ha fet que tripliquem 
les ajudes del sector, tripliquem algunes de les ajudes de la 
immensa majoria, d’arts escèniques, de música, de la resta 
de sectors, d’audiovisuals també hem augmentat de forma 
significativa; que hem multiplicat les produccions pròpies i, 

per tant, la producció cultural pública també està sent una 
manera de tirar del mateix sector, i les coproduccions amb les 
empreses privades que formen part, directament, del mateix 
sector .

S’ha doblat, entre altres, el nombre de ciutats que formen 
part del Circuit Cultural Valencià . De fet, n’hi havien al 
voltant de quaranta i ara passem de huitanta, i això ha verte-
brat molt més el territori podent invertir La Generalitat en 
cultura arreu de les comarques, podent arribar cada dia més 
lluny .

També l’IVAM creix un milió d’euros amb un pressupost 
total de 8,8 milions d’euros; posar en valor un dels principals 
instruments culturals que tenim, una de les principals puntes 
de llança . Ja ho van fer vostés també aprovant per unani-
mitat una llei, una nova llei de l’IVAM que ens aproxima a la 
llei de l’IVAM que volem i, per tant, a l’IVAM del segle XXI 
que estem construint entre totes i tots, i este augment de 
pressupost va, entre altres qüestions, a continuar invertint 
en els espais expositius, millorar-los, ampliar el sector com 
en l’ampliació del Pati de les Escultures, un jardí obert, que 
s’obrirà a la ciutadania i que ja està en obres; ampliar també 
la subseu de l’IVAM o, per exemple, l’adquisició d’obres per a 
millorar el fons de l’IVAM .

Com a exemple, els donaré una qüestió, i és que anem a 
invertir en la compra del fons Renau; un fons Renau que és 
necessari que forme part de la pròpia col·lecció de l’IVAM i 
que anem a invertir per a poder-lo comprar, perquè siga dels 
valencians i de les valencianes .

El Consorci de Museus creix també un 7% . És un creiximent 
de vora tres-cents mil euros. I ha significat que estem tripli-
cant el pressupost que tenia el Consorci de Museus de quan 
vam arribar al govern . De fet, invertim 4,2 milions d’euros, 
quan es destinava no arriba a 1 .700 .000 . Perquè volem 
continuar la seua activitat arreu del país i perquè volem que 
continue sent, com està convertint-se el Centre del Carme, 
també en un veritable pol de transformació i agitació cultu-
ral al centre de València, i totes les seues activitats que es 
fan arreu del territori valencià . De fet, hem multiplicat per 
tres i per quatre les activitats que es fan tant a Castelló com 
a València del Consorci de Museus . Per tant, vertebrant el 
territori valencià també a través de la cultura, que era un 
altre dels grans objectius que ens havíem proposat .

Pel que fa al llibre i la promoció de la lectura, el pressupost 
creix un 15% respecte al que teníem fins ara. Arribem als 
15,7 milions d’euros en el programa de llibre, arxius i biblio-
teques . Hem passat d’11 milions a 15,7, i el creiximent es 
destina bàsicament a allò que és realment important i que 
necessitem . Per un costat, ajudes directes al sector, no només 
als editors i editores sinó també, evidentment, per activitats, 
per a fomentar el llibre i la lectura, arreu de tot el territori, 
no només en el pla de foment del llibre i la lectura propis sinó 
aquells que fan els municipis i a la millora de les instal·lacions 
i l’equipament i digitalització dels arxius, les biblioteques, del 
conjunt del territori valencià .

Hem creat, a més a més, una unitat de foment del llibre i la 
lectura que, entre altres qüestions servirà per a connectar el 
sistema educatiu amb el sistema cultural especial del llibre i 
la lectura perquè cada dia més xiquets i xiquetes s’enganxen 
a la lectura. Volem més lectors i lectores. Per això creem este 
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programa específic i hem iniciat un pla específic de presèn-
cia de les nostres editorials, dels nostres autors, en les fires 
internacionals perquè puguem tindre també un espai cap a 
enfora i que puga eixir la nostra creativitat també cap a fora . 

Pel que fa al programa de patrimoni artístic i museus, incre-
mentem el pressupost fins a 26,7 milions d’euros. És un 15% 
més . Són quasi nou milions d’euros més que al 2015 i, entre 
altres qüestions, fem especial èmfasi en la conservació i difu-
sió i posada en valor del patrimoni cultural valencià en dos 
àmbits d’actuació més especials; un, aquells que són desti-
nats a ajuntaments, a entitats, per a millorar en concurrència 
competitiva i, altres, que són inversions de la mateixa conse-
lleria . En eixe sentit, es destinaven 5,8 milions . . ., perdó, es 
destinaven 3,4 milions amb l’anterior govern; ara se’n desti-
nen 5,8 més, 5,8 més en inversió en patrimoni propi i de les 
entitats locals que entren als programes de concurrència 
competitiva . I, per tant, consolidem eixa aposta per la recupe-
ració del patrimoni cultural valencià, que està arreu del terri-
tori i que, evidentment, hem de posar en valor . És una inver-
sió . Ho hem dit moltes vegades i en les altres compareixences 
de pressupostos ho hem posat damunt la taula. I és que fins i 
tot hem arribat a invertir més del que invertia en patrimoni el 
ministeri de cultura. I això jo crec que és significatiu de com 
es prioritza i de quina manera es vol arribar a que el patri-
moni valencià estiga posat en valor i que no es quede en un 
standby que moltes vegades fa que es degrade, no?

Pel que fa a l’esport, i ací també ara els explicaré . . . (Pausa) Pel 
que fa a l’esport –acabaré la meua intervenció ací– el govern del 
botànic, la Direcció General d’Esport, ha passat de 15,9 milions 
d’euros als 29 milions d’euros; és quasi doblar, també, és una 
crescuda de vora un 80% . Ací tenien . . . (soroll de papers) les xifres 
de cultura, en aquesta; en aquesta tenen les d’esport . Tenen una 
crescuda de vora un 80% . Ens vam trobar 15,9 milions d’euros; 
estem en un 29,07 i, aquestes polítiques, evidentment, aques-
tes inversions van destinades a qüestions concretes, com no 
pot ser d’una altra manera . Tres eixos fonamentals . El primer, 
fomentar l’esport base i la pràctica de l’activitat esportiva; l’altre, 
l’acompanyament als esportistes d’elit, i el foment de l’esport 
com a eina de cohesió i d’igualtat . Ho hem dit i ho hem repetit 
des del primer dia . És un dels principals eixos d’actuació .

Però, a més a més, enguany se suma també a aquests eixos 
unes línies d’ajuda específiques també per a la millora 
d’infraestructures esportives . De fet, creix de forma molt signi-
ficativa el capítol VI, la inversió pròpia, com també les ajudes 
a inversions a ajuntaments que l’any passat vam generar una 
línia i que vam vore que hi havia una grandíssima demanda .

De fet, molts ajuntaments no van poder adherir-se per la 
quantia que s’havia posat . Enguany multipliquem eixa quan-
tia per a poder arribar a més ajuntaments, poder millorar les 
infraestructures esportives del conjunt del territori valencià .

Bé, a eixe creiximent que hi ha es destina vore onze milions 
d’euros, a infraestructures esportives . El total que es desti-
nava quan vam arribar al govern eren 6,4 milions . Per tant, de 
forma molt significativa, sobretot el creiximent d’ajudes als 
municipis que enguany es doten de 4 milions d’euros . I espe-
rem que això puga realment arribar a la majoria dels munici-
pis que ho puguen demanar . 

I amb això, de moment, acabe la meua intervenció. Veuen 
que he segut ràpid per a intentar fer el resum el més adequat 

possible . Com veuen, també, cenyir-me al temps . Estem molt 
satisfets del pressupost que els estem presentant . Jo crec 
que això es nota, quan u pot explicar-lo tranquil·lament, a 
pesar de les condicions que hem tingut .

I agrair a totes i tots els que han decidit prioritzar les polí-
tiques socials, posar al centre la cohesió i la igualtat 
d’oportunitats com nosaltres pensem que estem fent en 
aquesta proposta de pressupost .

I, ara, a la seua disposició .

Gràcies .

El senyor president:

Molt bé . Moltes gràcies .

Comencem ara el torn d’intervencions dels grups parlamen-
taris . I ho fem amb la il·lustre diputada senyora Mercedes 
Ventura, per part del Grup Parlamentari Ciudadanos, i un 
temps màxim de huit minuts .

La senyora Ventura Campos:

Muchas gracias, presidente .

Buenas tardes, señor conseller .

Como bien usted ha anunciado, la conselleria ha aumentado su 
presupuesto en un 7,1%, pasando de 4 .780,2 millones de euros 
a más de cinco mil, un aumento cuantitativo, como bien usted ha 
dicho, de 341 millones en las diferentes áreas de la conselleria .

Pero yo aquí me pregunto, su conseller, el conseller de 
hacienda incluye 1.325 millones de euros ficticios. Me gusta-
ría preguntarle qué porcentaje de esos millones de euros 
ficticios se destina a educación. 

Por otro lado, me gustaría conocer…, bueno, en primer lugar, 
uno de los aspectos más importantes, como usted sabe, es 
la construcción y la rehabilitación de los centros educativos 
como una parte, un pilar fundamental para favorecer la cali-
dad educativa . Y lo que supone la gran promesa que ha tenido 
usted y el gobierno del botànic de acabar con los barraco-
nes en esta legislatura . Ustedes entraron con mucha ener-
gía en el 2015 diciendo que iban a acabar con los barracones 
y tenemos…, estamos con barracones . En este caso, anun-
cia un aumento nada baladí de 284 millones de euros aproxi-
madamente destinados íntegramente al plan Edificant. Una 
noticia que nos parece, tengo que decirle, irreal, a la vez que 
utópica y, por supuesto, ya le adelanto que es electoralista, y es 
que los centros de primaria triplican la cantidad presupuesta-
ria del 2018 a 2019 . Con ello pasamos de 73 millones de euros 
iniciales a 215 millones . En el caso de la educación secunda-
ria, también pasa algo similar, ¿no? Se duplica esta cantidad, 
pasando de 37,2 millones a 68,7 millones de euros .

Bien, en ese sentido hay dos aspectos a contemplar . El 
primero de ellos es el hándicap primario del plan Edificant. 
Es decir, ¿quién tiene que gestionar la licitación y la 
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construcción de las infraestructuras? Y sabemos quiénes son: 
los ayuntamientos . Y tengo que decirle que en año electoral 
ustedes disparan presupuestos de infraestructuras educati-
vas, algo irreal por la baja…, algo irreal, se lo digo por la baja 
ejecución que tienen ustedes al respecto, porque a fecha 
del 30 de septiembre de este año, únicamente se ha ejecu-
tado un 23% de infraestructuras . Ustedes van arrastrando 
y nunca terminan o no cumplen con las promesas que llevan 
a la ciudadanía, por lo que no es posible que puedan uste-
des gestionar un total de 284 millones . Aplaudo su valentía 
de poner este presupuesto pero no ejecutan ustedes, ¿no? 
en este año al menos lo que quedará…, en lo que quedará en 
esta legislatura .

Este año han creado una nueva línea para el asesoramiento 
de los ayuntamientos de la Comunidad Valenciana en el 
marco del plan Edificant con un importe de 200.000 euros. 
Entiendo que los problemas que tienen que llevar a cabo 
estas promesas pues tendrían que gestionarlos de alguna 
manera . Únicamente me gustaría conocer o que me explicara 
por qué no se creó junto con…, cuando se desarrolló el plan 
Edificant esta línea. Y en qué va a consistir esta nueva línea 
que ustedes han creado, ¿no?

Por tanto, por mucho que aumenten ese presupuesto, lo 
que he dicho, que lo más importante…, es importante presu-
puestarlo, pero más importante es ejecutarlo . Y tengo que 
decirle que el plan Edificant está fracasando igual que fracasó 
su mapa de infraestructuras en el 2016. El plan Edificant no 
funciona porque los ayuntamientos, sabe usted, que tienen 
falta de personal para gestionar las competencias que usted 
les trasladó . Y, ustedes, pues están volviendo a jugar con las 
infraestructuras educativas y la esperanza de las familias 
con la baza electoralista . Yo aquí, por ejemplo, veo el cole-
gio Regina Violant de Almazora que en 2018 tenía un presu-
puesto de más de tres millones de euros y, ahora, continua-
mos con 4 millones de euros . Me gustaría también que me 
explicara en qué situación se encuentra .

Y, por otro lado, pues ustedes también apuestan por una 
educación plurilingüe . Es lo que dice su política . Usted 
apuesta por una educación plurilingüe y me gustaría conocer 
de qué tipo de plurilingüismo estamos hablando, ¿no? Una 
inmersión al valenciano, y se lo digo por lo siguiente, porque 
ustedes han recortado este año un millón de euros para auxi-
liares de conversión en extranjero . Me gustaría que me diera 
explicaciones de por qué han recortado ese millón de euros 
y por qué no han apostado a trabajar o a tener más auxiliares 
de conversa . Me gustaría conocer este aspecto . 

Lo que sí que tengo claro es que la estrella de su presu-
puesto se lo lleva la partida de la promoció del valenciano en 
la gestión del multilingüismo . La han aumentado dos millo-
nes de euros, siendo la partida que más ha crecido desde que 
usted está al frente de esta conselleria . 

Y, mire, aquí sí que usted ha hecho una ejecución del 75% en 
esta partida . Me gustaría también que esa ejecución también 
la hicieran en las diferentes partidas de su conselleria, porque 
eso denota también un interés frente a otros intereses . 

Parte del presupuesto sabe usted que va destinado –y no lo 
digo yo, lo han dicho muchas voces– a asociaciones afines a 
su partido . ¿No es así, señor Marzà? 

Durante estos años ha incrementado las ayudas que se han 
ofrecido a muchas asociaciones, entre ellas, Acción Cultural 
del País Valencià, que ha recibido más de 200 .000 euros de 
esta conselleria y otras asociaciones que, por el tiempo, no las 
voy a nombrar . 

Pero tengo que preguntarle también que continuamos con 
la ayuda del instituto Ramón Llull con un total de 175 .000 
euros, fruto al convenio de la conselleria para el fomento 
del valenciano y me gustaría un poco que explicara en qué 
consiste este convenio y el por qué esta cantidad . 

Por otro lado, también siempre que se vaya a promocionar el 
valenciano tengo que decirle que Merche Ventura estará de 
su lado, mi partido estará de su lado, pero no de subvencionar 
asociaciones que tengan . . ., o que vayan en su ideología nacio-
nalista . Por ahí Ciudadanos no vamos a estar de acuerdo, 
pero sí a fomentar y a promocionar el valenciano . 

Y Ciudadanos, como bien digo, estamos a favor de la promo-
ción del valenciano . Y también me gustaría preguntarle esta 
concesión directa, que ustedes no son propensos o dicen que 
no están de acuerdo en hacer concesiones directas, pero sí 
que hacen una concesión directa también, aparte de al insti-
tuto Ramón Llull, de 50 .000 euros para la creación de una 
cátedra sobre los derechos lingüísticos en la Universidad de 
Valencia . 

Me gustaría que me explicara en qué consiste y por qué no 
se crea esta cátedra en el resto de universidades . Me gusta-
ría conocer cuál es la finalidad y por qué en la Universidad de 
Valencia, porque podemos generar aquí un agravio compara-
tivo entre las diferentes universidades valencianas . 

Por otro lado, también usted crea una partida nueva de 
5 .000 euros a subvenciones de intercambio de alumnado 
en centros de contexto castellanohablante y centros de 
contexto valencianohablante . Me gustaría que nos explicara 
en qué consiste este programa y cómo se va a gestionar esta 
partida . 

Y en cuanto al presupuesto destinado a los programas de 
necesidades educativas especiales, usted dice . . ., ha comen-
tado el número de personal . Yo he estado mirando los datos, 
me gustaría también que me facilitara esos 121 millones que 
dice que va a destinar para el personal especializado . Pero 
tengo que decirle que a fecha de hoy hay muchos niños . . . –
tendrá que hablar usted con la otra conselleria– hay muchos 
niños que no tienen educador o faltan profesionales . Si uste-
des tienen unos recursos, pues también que lleguen a las 
aulas .  

Usted tengo que decir que, en cuanto a los programas de 
necesidades educativas especiales, no ha incrementado ni 
un solo euro . He estado yo comparando lo que tengo yo, los 
programas año tras año, y sigue siendo la misma cantidad . 

Tengo que decirle que si usted ha hablado aquí de igualdad 
de oportunidades, me gustaría también preguntarle por qué 
eliminan las ayudas a centros concertados para la educación 
compensatoria o a dónde ha ido destinado, porque también 
han eliminado ese programa . 

Y ya para ir finalizando, que no me queda tiempo, pues 
también me gustaría preguntarle respecto a cultura . Nos 
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alegra que haya aumentado el presupuesto en las principales 
organismos de La Generalitat, sobre todo desde el Consorcio 
Museos o el Palau de les Arts; especialmente importante es 
la crecida de la partida presupuestaria del IVAM, justo en el 
año de su treinta aniversario alcanza un presupuesto impor-
tante, 9,3 millones de euros . 

Pero tengo que decirle que el programa 454 .10, de promoción 
cultural y patrimonio artístico y museos, su ejecución también, 
a fecha del 30 de septiembre, es nada esperanzadora, un 29%, 
lo mismo pasa con las transferencias del capital, hay un 8% de 
ejecución en las inversiones de infraestructuras . Me gustaría 
conocer qué es lo que está pasando a la hora de ejecutar . 

Y en la réplica ya le propondré otros aspectos . . . creo que son 
vitales para su conselleria . 

Muchas gracias . 

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Ventura . 

I, ara, per part del Grup Parlamentari Podemos-Podem té la 
paraula l’il·lustre diputat César Jiménez per un temps màxim 
de huit minuts . 

El senyor Jiménez Doménech:

Gràcies, president . 

I gràcies, senyor conseller . 

La primera cosa que faré o que ens correspon és felicitar-nos 
mútuament per la capacitat demostrada d’arribar a enteses . 

Alguns es fregaven les mans a principi de legislatura amb 
un acord a tres bandes o a quatre bandes, perquè històrica-
ment estos acords no havien funcionat bé. Hem vist, fins i tot, 
elaborades interpretacions sobre estes prediccions, allò del 
glu-glu-glu pot ser que siga la que més m’agrade . I crec since-
rament que estos vaticinis d’alguna manera hauran influït en 
nosaltres, en les nostres ganes que allò no es complira. Per 
tant, felicitar-nos tots els que estem ací per esta continuïtat, 
per esta continuïtat d’este acord i d’este acord pressupostari . 

Després de les floretes, anem a aterrar-nos en la realitat, 
perquè d’acords com este de pressupostos hem tingut altres 
anys o pareguts, potser no tan escenificats, però sí que hem 
arribat a alguns acords en el que pertoca a esta conselleria . 

Hem arribat a acords, però estarà d’acord amb mi que hem de 
millorar algunes coses i ara parlarem d’algunes qüestions que 
han estat pactades amb molta bona voluntat, però que no 
han funcionat i, aleshores, volia preguntar-li per estes coses . 

La primera d’elles que volia ressaltar és la de l’oferta 
d’escoletes de zero a tres anys . A aquesta hem fet un impuls 
considerable a l’oferta que hi havia, des de pràcticament 
la inexistència a la situació actual . Ens haguera agradat fer 
una aposta major; més, després dels anuncis des de l’àmbit 

estatal que hi hauria una aposta ahí, però que no s’ha traduït 
en el que vosté i jo pensàvem . 

Per tant, enguany serà difícil d’implementar segurament, 
però haurem d’estar alerta de si els municipis tenen eixa 
voluntat de aplicar eixos excedents o superàvits de pressu-
post en esta qüestió i ajudar-nos una mica a l’empenta que 
nosaltres portem des de l’àmbit autonòmic. 

Sobre les beques del pla generació del talent, feia dos o 
tres setmanes coneixíem que l’oferta no havia pogut cobrir 
la demanda i que hi havia gent que s’havia quedat fora, 83 
sol·licituds i només 50 ofertes de beques de talent... Per això 
volíem doblar l’aposta perquè cap de les persones que durant 
anys i tants anys ha hagut d’emigrar fora perquè les políti-
ques de retenció del talent no estaven funcionant que ara 
tinguen l’oportunitat . 

Hem acordat una pujada d’uns set-cents mil euros que 
podrien, suposem . . ., fent una regla de tres, que . . ., bé, ajudarà 
que 13 persones més que l’any passat vinguen a les nostres 
terres. Encara podríem haver fet una aposta major, però... 

I ara passarem a la qüestió de la dignificació de la funció 
docent . Nosaltres estem preocupats com vostés en una recu-
peració dels drets laborals . També podríem anomenar-lo 
dignificació de la qualitat de l’ensenyament, perquè tot açò, 
si enfocàrem de manera més acurada, va en benefici dels 
nostres xiquets i xiquetes . 

Ens agradaria que ens aportara una explicació més gràfica 
dels increments que hem demanat per a cada una de les 
qüestions que s’apliquen en esta mesura, perquè, clar, quasi 
totes tenen una traducció en augment de personal, quasi 
totes les mesures per a la recuperació de la funció docent, 
i sabem els números en global, però ens agradaria que fera 
èmfasi en estes qüestions . 

També ens agradaria que s’avançara en la concreció –esta 
vegada més en un sentit d’unificació– de les diferents parti-
des que hi ha pel foment del valencià . 

A nosaltres ja sap vosté, perquè en el debat de política gene-
ral ja ho vam plantejar, ens agradaria que totes estes ajudes 
estigueren centralitzades i que hi haguera una finestreta 
única on tot aquell que vullguera accedir a cursos gratuïts de 
valencià tinguera un ventall de possibilitats i que en el mateix 
punt l’informaren de tots els cursos que hi ha previstos . 

Ens agrada molt, des de la nostra perspectiva, com ho fan a 
Euskadi i ja serà a la millor qüestió de programes electorals, 
però ens agradaria que ahí feren un esforç de concentració 
de l’oferta perquè tothom accedira a la mateixa . 

I cal parlat també en un sentit crític de les dificultats 
per l’aplicació de la mesura per dotar els nostres infants 
d’activitats extraescolars . 

Estarà d’acord amb mi..., bé, potser ens vam confiar que la 
mesura aniria d’una altra manera, amb la col·laboració dels 
directors dels centres . Ha havut malentesos, ha havut la 
necessitat de tirar passos enrere al decret de jornada escolar . 
Ens agradaria saber si per a enguany estarà millor treballat 
això i que puguem tocar la tecla adequada i ens trobem més 
còmodes en els cosignants d’este tipus d’acords. 
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¿Està passant alguna cosa? (Veus) No és per la meua interven-
ció, val . (Algú diu: «No, no, no»)

I ara li faré algunes preguntes que algunes companyes de 
grup han volgut traslladar. Per exemple, n’hi ha una reflexió 
sobre que sí, l’augment de la conselleria és evident, del pres-
supost de la conselleria, però una altra vegada esports i 
cultura s’han quedat com la família pobre . Dins de la conse-
lleria hauríem de fer com un èmfasi per equilibrar la despesa 
de la seua conselleria i aconseguir que esports i cultura 
tingueren més significació. 

Voldríem saber respecte al Pla Edificant si es compli-
ran acords adquirits, com el cas del col·legi la Cañada de . . ., 
l’escola la Cañada d’Alacant entre altres, amb barracons des 
de fa dotze anys . 

Volem saber també per què el pressupost dedicat a la concer-
tada ha augmentat un 1,7% . Si tinguera algun detall per a . . ., 
per què passa açò. 

També volem saber sobre les partides destinades a arxius i 
biblioteques, que estan siguent encara raquítiques . Hem de 
millorar este partides, perquè estos arxius són la garantia de 
la transparència . Eixes biblioteques que són com unes esglé-
sies laiques en cada barri i poble, i que reunixen informació, 
irradien cultura, coneixement, etcètera, etcètera . 

Seguim entregant 168 .000 euros a una línia nominativa de 
les distincions de La Generalitat, que continuen pagant a 12 
persones pel reconeixement al seu mèrit cultural . Potser se 
podrien revisar . 

I no em queda molt de temps . Voldria saber quin és el 
compromís en matèria d’infraestructures i equipament per a 
les escoles per a adults, la formació per a adults . 

Voldríem saber també com podrien fer un seguiment 
millor del compliment de compromisos en matèria 
d’infraestructures escolars . Estaria bé que existira una línia 
específica d’inversions canalitzades via programa Edificant i 
altra per a les actuacions directes de la conselleria .

També volem saber quina és la previsió pressupostària per a 
equipaments i infraestructures abandonades, com és el cas 
de . . . –és un exemple– l’escola de teatre de Pepe Sancho en 
Manises . 

I, per últim, quin és el compromís pressupostari per al foment 
de la formació al llarg de la vida i com se concreta en matèria 
de despesa en formació per a persones adultes . 

Moltes gràcies .  

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Jiménez . 

I ara passem a la intervenció del Grup Parlamentari Popular, 
que ho farà el senyor Mulet, que compartirà el temps amb la 
senyora Gascó . 

Senyor Mulet, quan vullga . 

El senyor Mulet Taló:

Gràcies, president . 

Conseller, un any més i tristament, malauradament, desgra-
ciadament seguim igual . Mala gestió i sectarisme . 

En els pocs minuts que dispose sóc incapaç de rebatre una a 
una les partides que són excessives, innecessàries, o en altres 
casos insuficients, i aportar-li el que, sota el nostre criteri, 
seria oportú . 

Però permeta’m que li faça unes consideracions que intenten 
almenys fer-los reflexionar sobre la seua proposta de pressu-
postos i, si és possible, que es preste a modificar-la.  

Un pressupost, el del 2019, que es basa, entre altres despro-
pòsits, en més de 2.600 milions d’euros d’ingressos inventats, 
ficticis, el que provocarà despeses que no es duran a terme. 
¿En què ens afectarà a l’esport, les universitats i la cultura? 

Ens ha parlat d’increments importants . ¿quines seran les 
partides que restaran sense executar? De fet, ¿què sector 
cultural o esportiu trairà o enganyarà? 

Sobre les universitats seguim sense atendre adequada-
ment les reivindicacions dels rectors . Continuen vostés 
sense complir les seues promeses i compromisos . I en aques-
tos pressupostos no apareixen les partides necessàries per a 
complir-los . 

I en cultura, ¿què vol que li diga? Vosté dirà que em repeteixo 
com l’allioli, però amb aquesta actitud despectiva l’únic que 
fa és desacreditar-se vosté mateix, perquè portem tres anys 
i seguix entossudit en els mateixos errors . Ara ja és una reali-
tat . «Fes cultura» ha estat el gran fracàs, moltes propostes, 
poques realitats . Proposta de pressupostos amb tres caracte-
rístiques: sectàries, inapropiades i d’esquena a les considera-
cions aprovades en Les Corts . Incomprensible, entre d’altres 
coses, perquè ho ha estat pels grups que sustenten al govern .

Infrafinançament. Com pot dir al poble valencià que ens 
donen prou de diners, si el conseller de Cultura no és capaç 
de gastar-se ni els que té pressupostats, i al pressupostat 
executat del setze, dèsset i divuit em remeto .

Resumint . Una legislatura de mala gestió i uns pitjors pres-
supostos 2019, que marquen negativament el futur de la 
cultura, les universitats públiques i l’esport .

Reflexione, conseller. Presentarem les esmenes necessàries 
per corregir tots aquestos diguem defectes, esmenes que 
esperem atenga degudament .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Molt bé .

Continua la intervenció del Grup Parlamentari Popular, la 
il·lustre diputada Beatriz Gascó .
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La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidente .

Bueno, señor Marzà, yo voy a empezar como usted . Éste va 
a ser su último ejercicio presupuestario y, después de cuatro 
años ya, pues ya sabemos cuáles son sus fortalezas y cuáles 
son sus debilidades .

Señor Marzà, yo creo que usted, tan bien como yo, sabe cuál 
es su talón de Aquiles, y es la gestión . Y yo creo que a la vista 
está, porque en educación ha sido una legislatura perdida . 
Usted venía a reconstruir la educación valenciana y no ha 
construido absolutamente nada. Bueno, un grafiquito que 
nos ha enseñado hoy, creo que es lo que más ha hecho en 
infraestructuras a lo largo de cuatro años .

Y claro que sube sus partidas, como no para no subirlas . Se 
lo digo todos los años, pero no es gracias a su trabajo, no es 
gracias a su esfuerzo, no es gracias a sus reivindicaciones, 
es que usted recibe del gobierno central, que precisamente 
además estaba gobernado cuando recibía todo este dinero 
por el Partido Popular, 1 .200 millones de euros, señor conse-
ller . Y esa precisamente es su fortaleza, el atribuirse los méri-
tos y el trabajo de los demás . Y eso es poco elegante, señor 
conseller, se lo digo también ejercicio tras ejercicio .

Porque, claro, si sumamos el dinero de las transferencias 
que recibe del gobierno central, el dinero que se inventan 
–que le contesto yo, señora Ventura, son 603 millones de 
euros, dudo mucho que lo haga el señor Marzà– y además 
el dinero que no se gasta, porque del ejercicio anterior, del 
2018, arrastramos 300 millones de euros que usted no ha 
sido capaz de gastarse, evidentemente que usted sube parti-
das . Pero lo que no entiendo es como, teniendo esa enorme 
cantidad de millones de euros de más, usted se permite el 
lujo de congelar otras que son muy importantes, como, por 
ejemplo, las becas para mejorar la inserción laboral de las 
mujeres en FP, las ayudas a alumnas con necesidades especí-
ficas que cursan formación profesional, las ayudas a escue-
las de danza, el fomento de actividades universitarias para 
mayores, los programas Erasmus, los consejos sociales de las 
universidades, las subvenciones a conservatorios, los gabine-
tes psicopedagógicos –no me ponga cara rara, que está en su 
presupuesto, si está mal, oiga, pues revíselo, porque tiene un 
problema importante, eh .

Pero es que no me quiero centrar solamente en las cuestio-
nes que congela, que son muy importantes, como por ejem-
plo las ayudas a las familias, al alumnado, las subvencio-
nes para la integración del alumnado en educación especial 
también . Usted dice que sube y sube la educación especial, 
y yo no paro de ver ajustes, recortes y congelaciones en la 
educación especial. En fin, ya nos explicará.

Pero quiero hablar de los recortes . Usted tiene el cuajo polí-
tico de venir aquí y decir que el transporte escolar sube . 
Hombre, claro, sube si lo comparamos con el año anterior . 
Pero, señor conseller, si cogemos los datos del 2017, el trans-
porte escolar en secundaria estaba en 30 millones . Por lo 
tanto, usted lo recorta –no me ponga caras raras, conseller, 
que los números son muy socorridos y ahí están, de verdad– . 
Usted lo ha recortado 6 millones de euros . Y en primaria, en 
el 2017, estaba en 34 millones de euros y usted lo ha recor-
tado 7 millones de euros . Esto es muy sencillo, usted ha 

recortado el transporte escolar 13 millones de euros, así de 
sencillo, ponga usted la cara que ponga . Recortes, insisto, 
cuando tiene cientos de millones de euros más .

Recorta la concertada en secundaria . Usted ahora vendrá 
aquí y me dará mil explicaciones y me dirá, pero qué va, pero 
si están encantados, pero si lo estamos haciendo de maravi-
lla en la concertada . Lo están haciendo tan bien y están tan 
encantados que ha tenido que salir el cardenal Cañizares 
pidiendo un plan de emergencia en educación . Figúrese usted 
si están encantados, muy encantados . (Veus)

Presidente, yo esto no sé si usted lo ve normal, yo no . 
(Remors) Voy a continuar .

Pero es que usted la verdad es que le cuesta mucho…

El senyor president:

Senyories, va, per favor .

La senyora Gascó Enríquez:

…reconocer la evidencia . De hecho en el último pleno nos 
decía: es que son ustedes los que solamente ven fantasmas 
catalanistas . (Veus) No, no…

El senyor president:

(Inoïble perquè no està connectat el micròfon)

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, señor presidente .

Le decía que a usted le cuesta reconocer la evidencia . Y 
quería poner un ejemplo que me parece que es bastante 
gráfico. Y es que usted en el último pleno nos dijo que es que 
nosotros veíamos por todas partes el fantasma catalanista . Y 
digo, no, no, es que yo lo he leído de su puño y letra que usted, 
usted, por mucho que se empeñe en borrarlo, yo lo tengo 
grabado en la retina, decía que el procés se tenía que hacer lo 
quisiéramos o no . Y aquel pleno, si le damos un minuto más, 
oiga, usted nos acaba cantando el himno de España negando 
absolutamente todo lo que hace . Cuando es usted el que un 
día va a promocionar, o a alentar o a alinearse con los políti-
cos que están presos en Cataluña y otro día no tiene ningún 
problema en decir que vamos, ya le digo, el otro día estuvo 
a punto de cantarnos el himno de España en el Pleno de Les 
Corts .

Y yo le repito, por mucho que usted se niegue en reconocerlo, 
recorta en unidades concertadas en secundaria, y me gusta-
ría que nos explicara por qué .

Me gustaría, hablando de recortes también, que me dijera 
por qué recorta en las escuelas oficiales de idiomas. En el 
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2017 teníamos 98 .000 alumnos y para el 2019, 81 .000 . 
17 .000 estudiantes menos sin poder aprender idiomas, señor 
conseller .

Recorta también el número de beneficiarios en Xarxa Llibres, 
su medida estrella . ¿Qué pasa? ¿Sube el dinero y bajan el 
número de beneficiarios? ¿Cómo se entiende esto? ¿No debe-
rían ser cada vez más los niños que se beneficiaran de un 
banco de intercambio de libros? Pues en secundaria bajan 
3 .152 niños y en primaria 64 .000 niños menos .

Bajan las becas Erasmus . Recorta el equipamiento para los 
conservatorios de música casi un millón y medio de euros . 
Dígaselo al conservatorio de Castellón, que lo van a recoger 
con muchísimas ganas cuando vaya ahí y se enteren de este 
recorte .

Y todas estas cuestiones, conseller, contrastan con el incre-
mento del 177% de la Dirección General de Política 
Lingüística . Recortes en cuestiones muy importantes e incre-
mentos del 177% . ¡Oiga, qué casualidad! Pero yo solamente 
lo encuentro en esta dirección general, un 177% .

Me quedan muchas cuestiones en el aire que no me va a dar 
tiempo de emprender ahora y se las trasladaré en mi segunda 
intervención . Pero quiero terminar como he empezado, 
diciéndole que ésta ha sido una legislatura perdida, ha sido 
una legislatura perdida por falta de trabajo, porque usted 
venía a reconstruir la educación valenciana y lo único que 
ha hecho es aprovecharse de ella para imponer su modelo 
educativo .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Gascó .

I ara, per part del Grup Parlamentari Compromís, té la 
paraula l’il·lustre diputat Josep Nadal per un temps màxim de 
vuit minuts .

El senyor Nadal Sendra:

Moltes gràcies, senyor president .

Moltes gràcies, senyor conseller, per vindre ací un any més a 
explicar-nos els pressupostos de la seua conselleria .

Primer que res dir que des de Compromís estem molt 
contents d’haver arribat a acords amb els nostres socis del 
botànic per a impulsar estos pressupostos, que pensem que 
són necessaris, que seguixen la línia que mos hem marcat 
esta legislatura, però sobretot que és una línia ascendent 
i que cada volta s’està fent un major esforç des del govern 
del botànic per aquelles partides socials, com és educa-
ció, cultura, esports i investigació, que trobem que són més 
importants de cara a la justícia social i de cara a poder imple-
mentar un nou model social i econòmic al nostre país. S’està 
fent un esforç ahí i pensem que això és important reconèi-
xer-ho, que hem passat de 4 .000 a 5 .000 milions d’euros en 
quatre anys de pressupost i que això no és ninguna casualitat. 
I evidentment eixos diners hem passat en eixos pressupostos, 

però eixos diners hui en dia estan... tot el que s’ha invertit en 
els anys anteriors ja està en les butxaques de la gent, ja han 
fet la feina que havien de fer i ja, diguem-ne, estan treba-
llant de cara a una societat millor . I este increment d’enguany 
esperem que també aprofite per això.

Nosaltres a més creiem que estos pressupostos són impor-
tants perquè, encara que mos presenten pujades en pràcti-
cament totes les partides, i sobretot les partides més inte-
ressants, estem consolidant allò que hem començat els altres 
anys, això no és una qüestió diguem-ne electoralista, com 
s’ha dit per ací, quan realment les línies de pujada i línies 
estratègiques són exactament les mateixes que el primer any 
que va començar el govern del botànic . S’han acabat amb les 
retalles que va imposar el Partit Popular en pràcticament 
tots els nivells, sobretot pel que fa al capítol 1, per al capítol 
de personal, i en este sentit continuen pujant . Hem baixat la 
ràtio a límits històrics, i este pressupost encara baixarà més 
les ràtios, perquè és evident que quanta més gent hi haja 
coordinant i relacionant-se diàriament amb l’alumnat, millor 
seran els resultats acadèmics i millor serà la nostra comuni-
tat escolar .

I pensem que és important això. Això que tenim 1.183 euros 
més per família de cara a la inversió . Que les famílies ho 
tinguen fàcil, que no vegen els pares que l’educació dels fills 
ha de ser una càrrega. Que al final és important per a tots i 
per a totes, per a crear una societat més justa, que puga exis-
tir eixe ascensor social del que és l’educació i que la gent que 
puga viure en barris més marginals o que puga vindre de 
famílies més desestructurades l’educació siga una solució per 
a tot açò en el sentit que, com a mínim, encara que tinguen el 
present difícil, el futur ja no serà igual .

I pense que eixe és un missatge molt important que estem 
donant a una part de la nostra societat que està en risc 
de pobresa, una part molt important, però que en temes 
educatius ací hi ha un govern que està per a pal·liar estes 
situacions .

Continuem sumant amb Xarxa Llibres i per a nosaltres és 
important ara preguntar-li que fenòmens com Xarxa Llibres, 
que ara sembla que ja no hem sentit crítiques a Xarxa 
Llibres, abans era . . . el pitjor del mon era Xarxa Llibres, ara 
es pregunta, no, és que ha baixat, no, pareix ser que el Partit 
Popular ara no s’atreviria a no continuar en Xarxa Llibres, no? 
(Remors) Les crítiques . . . jo, en este sentit també m’agradaria 
també preguntar-li per Xarxa Llibres què han previst vostés 
de Xarxa Llibres de cara als centres concertats, no? Perquè 
sí que hi havia una certa campanya pròxima al Partit Popular 
perquè els centres concertats no entraren en Xarxa Llibres, 
la qual cosa és animalada com una catedral, i jo supose que 
les mateixes empreses, perquè és una animalada l’empresa 
anar contra ella mateixa, no?, la qual cosa evidentment al 
final pense que està caient pel seu propi pes i m’agradaria 
preguntar-li quina previsió fa la conselleria de cara a esta 
ajuda, com és Xarxa Llibres, als centres concertats també .

I per un altre costat, i anant en esta línia, sí que és molt 
important que evidentment abans amb el Partit Popular 
passava molt allò que els centres triaven els alumnes, no? I 
que passava que hi havia alguns centres que no tenien falta 
d’inversions per a necessitats especials d’alumnes perquè no 
tenien alumnes de necessitats especials. Això ja ha canviat i 
hi ha un repartiment, diguem-ne, més natural, més lògic, que 
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tots els centres, siguen públics o concertats, en este tema, i 
m’agradaria que mos explicara quina és la previsió d’inversió 
que té la conselleria, en tant en quant a centres concertats 
per alumnes de necessitat especial .

Jo voldria continuar, perquè vosté ho ha dit al principi, si 
mos podia explicar un poc també el tema de la renovació 
pedagògica, quines són les línies estratègiques, ja comen-
cen este curs en el tema de la renovació pedagògica, tenint 
en compte el que vosté també ha dit al principi, que arri-
bem a un punt d’acabar en les retallades, de fer que tot el 
món, ningú es quede darrere en l’educació valenciana. Però 
sí que hi ha un clan en el sector educatiu que també s’ha de 
començar a canviar la manera d’ensenyar, no? I m’agradaria 
que m’explicara quines són les línies en este sentit .

Pel que fa a infraestructures, trobe que és important, la 
xifra és clau, 389 milions . A mi em recorda molt a la xifra 
que ara estem estudiant, la de Ciegsa, són els 393 milions 
que el Partit Popular en Ciegsa va regalar directament als 
bancs, perquè ells pressupostaven, normalment, la majo-
ria d’anys, en Ciegsa van pressupostar zero, o siga, zero, zero 
per a infraestructures educatives. Al final mos va costar 400 
milions en interessos, no? Eixa és la gran diferència, que el 
govern del botànic està pressupostant quasi 400 milions en 
infraestructures educatives .

Per últim, en el tema de la cultura també pugen pràcticament 
totes les partides . I jo també agrair-li-ho, perquè diguem-ne 
que s’està notant molt l’ambient entre la gent de la cultura 
que, diguem-ne, que s’ha bolcat el govern del botànic i ja 
veu que les ajudes a moltes facetes culturals s’han multipli-
cat per tres, molt diferent al que es donava abans. Si a això 
sumem la posada en marxa d’À punt, doncs la veritat és que 
el canvi en el món de la cultura, dels actors, de la música, de 
l’audiovisual està sent brutal, i dins del gremi això es nota i 
es comenta molt . I, evidentment, caldrà arribar molt més del 
que estem encara, perquè encara estem molt lluny de Madrid 
i Barcelona i mosatros no tenim per què estar per darrere 
d’ells en ningun sector. Però, evidentment, el canvi ha sigut 
brutal en esta legislatura, no?

Jo també volia dir que també estem molt contents des de 
Compromís per la pujada a les ajudes al foment del valencià i a la 
Direcció General de Política Lingüística en general, les ajudes en 
la llengua pròpia, la cultura en la llengua pròpia no es pot deslo-
calitzar, i és una cosa que això als neoconservadors i als neoli-
berals no els agrada mai, però nosaltres estem molt contents i 
li donem el nostre suport. Ja sabem que hi ha gent que, allò que 
dient els franquistes, no?, que quan sentien la paraula cultura 
es posaven la mà a la pistola, no? Encara n’hi ha gent aixina, que 
quan senten la paraula cultura, no ho poden coure . 

Però nosaltres la veritat és que estarem ací i pensem que n’hi 
ha una gran majoria de la societat valenciana que ho té clar, 
que la recuperació del valencià és una cosa de tots i de totes 
i, sobretot, que no és una cosa de Compromís i que cal conti-
nuar per tots i per totes . (Veus)

Per últim, m’agradaria preguntar-li pel deute que estem 
pagant encara de…, diguem-ne, dels anteriors exercicis, del 
deute també d’aquells convenis plurianuals que va fer el 
Partit Popular de fer moltíssimes infraestructures educati-
ves, a dit, per als seus amics en cada…, i també infraestruc-
tures educatives, però culturals i esportives, o siga, de tota 

classe. Com està això. Quina part del pressupost hem de 
pagar estes desfetes que es van fer en el passat i si encara 
mos queden molts exercicis per a anar pagant el deute que 
mos va deixar el Partit Popular .

Moltes gràcies .

(Ocupa la presidència la vicepresidenta senyora María Sabina 
Escrig Monzó)

La senyora vicepresidenta:

Moltes gràcies, diputat .

I ara per part del Grup Parlamentari Socialista, senyora 
Besalduch, té vosté huit minuts .

La senyora Besalduch Besalduch:

Moltes gràcies .

Bona vesprada, conseller, a estes hores, però està bé que 
siguen estes hores i vindre a parlar del pressupost que mos 
presenta la conselleria d’educació .

Són uns pressupostos, els de la conselleria d’educació, que 
vénen a corroborar el pressupost general de la Generalitat 
valenciana, perquè blinden eixe estat del benestar de la 
ciutadania . Perquè estos pressupostos d’educació són també 
eixa aliança de la conselleria, de La Generalitat amb la ciuta-
dania, en eixos drets de la ciutadania .

Estos pressupostos són la consolidació –després de quatre 
anys, després de tres anys, este és el quart pressupost–, són 
la consolidació de la política al servei de la ciutadania, la polí-
tica per a canviar i per a millorar la vida de la gent . I en este 
cas, la política al servei de l’educació, d’eixa educació pública, 
de qualitat i inclusiva .

Una política que es va encetar en el primer pressupost del botà-
nic, quan tots recordem ja ni el primer pressupost del botànic 
arribar en el govern i obrir els menjadors al setembre perquè 
els nostres xiquets i xiquetes més necessitats podrien fer una 
menjada com toca al dia amb l’augment de les beques del menja-
dor, que a més ha anat sent progressiva i augmentant; en Xarxa 
Llibres; en una rebaixa en les taxes universitàries, que, per 
cert, compensant a les universitats per esta baixada de les 
taxes universitàries .

Açò ha segut el pressupost d’educació del govern del botànic 
des del primer dia fins ara, sempre apostant i sempre ficant 
per davant les persones i en els drets dels nostres xiquets i 
xiquetes, dels nostres alumnes .

Molts mesures que en este pressupost se mantenen, algu-
nes se millores, augmenta el bo infantil . La veritat és que no 
tinc molt de temps, però podria contar mil bondats, perquè 
les visc en primera persona als nostres pobles d’esta gratuïtat 
de dos a tres anys i de l’augment del bo infantil en les nostres 
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escoletes infantils i en les aules de dos a tres anys en els 
nostres col·legis .

Què tinc de dir de la recuperació del professorat despedit? 
Quasi sis mil professors que hem recuperat. Això és la línia 
del govern valencià, de la conselleria d’educació, i que se 
consolida d’una forma clara en este pressupost 2019 . 

I en este pressupost 2019 tenim la guinda del pastís, que és 
la millora en les infraestructures educatives . I dic la guinda 
perquè era lo que mos faltava, el pla Edificant, que jo he 
sentit avui que el pla Edificant és una mesura electoralista. 
I açò ve des de febrer d’enguany, que vam aprovar el decret 
d’Edificant. Vull dir, no crec que s’haja fet aposta, sinó al 
contrari: s’ha buscat una solució . I en este pressupost, d’una 
forma coherent per part de la conselleria d’educació, té la  
seua plasmació en el pressupost, perquè allò altre…, una altra 
cosa sí que seria electoralista. Però el que s’ha fet no ho és. 

És apostar per buscar una solució a l’estat de les infraestruc-
tures educatives, que vam heretar… algunes les vam heretar, 
altres ni tan sols les vam heretar, perquè ni tan sols estaven 
fetes . I tenim col·leges deu, dotze i tretze anys en barracons .

Este exercici, l’apujada grossa de la conselleria d’educació és, 
evidentment, en la millora de les infraestructures educatives . 

I a mi avui m’ha cridat l’atenció una cosa de totes les inter-
vencions, conseller . Vull dir, ací no s’ha parlat d’eixe deute 
històric de les universitats, perquè a mi m’agradaria que 
vosté me contara com van a acurtar vostés eixe deute, 
perquè jo he vist enguany, en el pressupost, que s’ha rebaixat 
eixe deute . I mos agradaria que mos expliqués per què . 

Tampoc hem sentit parlar de l’edifici de ciències de la salut de 
la UJI, tampoc hem sentit parlar . Serà perquè està en el pres-
supost, senyor conseller . 

I, bé, moltes altres coses, moltes coses que no han apare-
gut ací i que alguns se n’han anat a buscar a vore on troba-
ven la partida que no havia augmentat un cèntim i tal, perquè 
en realitat les partides augmenten, el pressupost en educa-
ció augmenta .

I, mire, què li tinc de dir que jo…? Tot és millorable, senyor 
conseller, tot és millorable . Els pressupostos d’educació 
també, els pressupostos de La Generalitat també, els pressu-
postos de l’estat . Tot és millorable . 

Però a mi m’agradaria saber…, ja sé que vosté no me pot 
contestar, però és que jo no sé…, no trobo cap partida 
que siga inapropiada en el pressupost . Jo no n’he trobat 
cap. Potser en podríem afegir alguna, però inapropiada… 
Aleshores, tinc curiositat…, la curiositat me remou a vore 
en les esmenes quines són estes partides inapropiades que 
alguns llevarien . No sé si serà Xarxa Llibres, no se si serà el bo 
infantil, la gratuïtat dels dos a tres anys, tornar a augmentar 
les taxes universitàries, no ho sé. Però, bé, esperarem atents 
estes esmenes als pressupostos per a vore quines són estes 
partides innecessàries .

I mire, també he sentit avui que és una legislatura perduda . I 
mire, senyor conseller, jo, en part, estic d’acord, és una legis-
latura perduda per als mangantes i per als qui s’han aprofi-
tat de l’educació per a omplir-se les butxaques al nostre país . 

En eixos ha segut una legislatura perduda . Ha segut una gran 
legislatura per a totes les famílies que tenen xiquets i xique-
tes en edat escolar, en edat escolar en primària, en infantil, en 
secundària o en universitat . 

Perquè per a nosaltres, per a mi, senyor conseller, en este 
pressupost l’estrella són les universitats, i m’agradaria que 
detallara una mica més el perquè, el perquè les universitats…, 
on augmenta el seu finançament i d’on els allibera la conse-
lleria perquè puguen tindre… perquè en els seus recursos 
propis puguen fer moltes més coses .

No me queda molt de temps . Dic que, evidentment, el pres-
supost en cultura i esport podria millorar més, però que com 
és una vocació de la conselleria va augmentant cada any i que 
eixa serà la línia dels pròxims quatre, huit, etcètera.

I l’última, senyor conseller: no cante l’himne d’Espanya, que 
no té lletra, no el cante, senyor conseller .

Gràcies .

(Ocupa la presidència el president senyor Jorge Bellver Casaña)

El senyor president:

Molt bé .

Senyor conseller, ara disposa vosté de quinze minuts per a 
contestar les qüestions plantejades pels grups parlamentaris . 
I quan vullga, ja pot començar .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Gràcies, senyor president .

Primer comence per aquelles qüestions més grosses, que 
s’han repetit o que s’han repetit bastant, sobretot per les dos 
dretes . La primera de totes és que els pressupostos, segons 
vostés, són ficticis. 

I miren, jo crec que s’hauran d’aclarir en vàries qües-
tions . Primera, perquè sembla que vivim gràcies al Govern 
d’Espanya, que ens regala milions d’euros tots els anys, que 
estem superben finançats, que cada any tenim més diners. 
Ho escoltem per part del Grup Parlamentari Popular, que 
tenim 1 .200 milions d’euros més . I resulta que, al mateix 
temps, estan dient que no ens tracten bé des de Madrid . 

Jo crec que s’hauran d’aclarir, sobretot per una qüestió, i és 
que nosaltres el que estem fent és tractar amb la mateixa 
exigència tant al govern de Rajoy com al govern de Pedro 
Sánchez . És a dir, tot govern de l’estat espanyol que estiga 
devent diners al poble valencià tindrà davant de nosaltres… 
ens tindrà a nosaltres, davant ens tindrà a nosaltres, perquè 
anem a reivindicar tots els diners que són del poble valencià, 
perquè tot el que està pressupostat –i això vostés ho saben i 
no ho volen parlar–, tot el que està pressupostat són deutes 
del Govern d’Espanya amb el poble valencià . 
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I això no ho anem a deixar passar, perquè ens han de finançar 
com toca, perquè nosaltres necessitem el mateix nivell de 
benestar que la resta de l’estat. I precisament per això no 
anem a ser gens… no anem a baixar gens amb la bel·ligerància 
que hem tingut amb el senyor Rajoy, com l’hem de tindre 
em qualsevol persona que estiga al capdavant del govern de 
l’estat espanyol, mentres dega un cèntim als valencians i les 
valencianes . 

I precisament per això són drets i obligacions que té 
el Govern d’Espanya amb la Generalitat valenciana . 
Precisament per això, entre altres qüestions, són tan bàsi-
ques com aquelles que estan marcades per la llei . Es diu que 
s’ha arribar a un 50% en la dependència, doncs s’ha d’arribar 
al 50% de la dependència . I ahí ha d’estar .

Igual que es diu també que s’ha de pagar allò que és la 
despesa sanitària de persones, ciutadans que viuen a altres 
territoris i que fan despesa sanitària al nostre territori . És 
deute que té el Govern d’Espanya amb nosaltres. I això estarà 
governe qui governe, perquè és un deute que té amb el poble 
valencià .

Pel que fa als pressupostos i la seua execució . S’han dit ací 
diferents xifres i s’han anat explicant qüestions que…, bé, 
jo els hi donaré xifres . I a partir d’ahí, cadascú que traga les 
seues conclusions, perquè, sincerament, alguna classe han 
faltat, perquè si no, no sumaríem com sumem . I ho dic per les 
qüestions que s’han estat dient en els números .

Mire, a hores d’ara, pressupost, 31 d’octubre, pel que fa 
l’execució del pressupost total de la conselleria d’educació, 
91%, 91% del pressupost . 

Pel que fa a les línies a tercers, eixes que són més difícils de 
gestionar, les que diuen vostés, les que són subvencions, les 
que són capítol IV, capítol VII, estem en un 98 i en un 85, 98 
i 85 . Diria que una execució més que acceptable respecte al 
que sol ser habitual . 

I a més a més, pel que fa a les infraestructures educatives, 
ni més ni menys que a 31 d’octubre, tenim adjudicats 100,9 
milions d’euros, adjudicats, 100,9 milions d’euros .

I ara, si volen, fem un exercici, un exercici per a aquells que 
intenten donar lliçons sobre la gestió . I anem a vore què 
és el que ha passat en governs anteriors en les mateixes 
xifres . Doncs molt fàcil . A hores d’ara, portem executat, a 
hores d’ara, 31 d’octubre, 4 .290 milions d’euros . I el pressu-
post total per al 2014 de la mateixa conselleria era de 4 .010 
milions d’euros . És a dir, que portem ja adjudicats 280 milions 
d’euros més de tot el que va pressupostar al 2014, no el 
que se van gastar, sinó de tot el que es va pressupostar . 280 
milions d’euros més . 

Per tant, crec que les xifres són bastant clares . Ja n’hi han 
280 milions d’euros més adjudicats que no el pressupost 
total, que no es van gastar, que no es van gastar del 2014 .

I me’n vaig a partides específiques, infraestructures educa-
tives, que sé que són les que han estat vostés centrant-
se sobretot . Doncs resulta que el 2014 es van executar 15 
milions d’euros, i en el total era un 44% del pressupost, un 
44% del que havien pressupostat . 15 milions d’euros . 

I nosaltres a hores d’ara tenim adjudicats 100,9 milions 
d’euros. Això és un 88%, a 31 d’octubre. Per tant, crec que les 
dades queden bastant en evidència i algú se les haurà de fer 
revisar .

Per tant, uns pressupostos que no només no són irreals, sinó 
que s’executen, que es fan possible i que es tiren endavant . I, 
per tant, anem a continuar executant el pressupost –clar que 
sí!–, anem a demostrar que gestionem molt millor que no els 
governs anteriors .  I ací estan les dades i cadascú que traga 
les seues pròpies conclusions.

A més a més, han estat dient que hi ha una grandíssima mala 
gestió, que no fem res, resulta que no fem res . I jo supose que 
això li ho hauran de dir a les 424.000 famílies que tenen un 
banc de llibres . Resulta que no estem fent res i d’un dia per 
a un altre, de sobte, n’hi han 424 .000 famílies amb banc de 
llibres, sense que haja passat res, no? Doncs, no . Perquè n’hi 
ha un pressupost, n’hi han 38 milions d’euros que se destinen 
al banc de llibres . 

A mi el m’agradaria escoltar d’aquells que diuen que no estem 
fent res és: van a posar en el seu programa electoral que se 
van a carregar el banc de llibres, que el van a llevar? Que li 
van a dir a les 424 .000 famílies que no van a tindre banc de 
llibres? «Es que como no hacen nada, pues mire, eso se quita, 
porque ya no se va a hacer .» Doncs podrien fer-ho, no? Doncs 
jo crec que estaria bé que no enganyaren la gent, perquè si 
tant de caos, segons vostés n’hi han, doncs resulta que estem 
fent molt i molt més . 

Igual que amb el bo infantil . També es diu que no arriba, que 
és un caos, que no n’hi han persones que estan beneficiant-
se. 36.000 beneficiaris, 36.000. 44.000 persones en el zero 
a tres . 6 .050 més que quan estaven vostés al govern . 6 .050 
més . N’hi han 6 .050 personetes més que estan en el zero a 
tres .

Per tant, diria que alguna gestió s’està fent bé . També van a 
llevar-ho, això? També van a llevar el 0,3? També van a fer que 
no siguen gratuïtes les 14 .400 places? Ho haurien de dir, més 
que res per a no enganyar la gent . Sí, van a llevar-ho? Molt 
bé . (Veus) Està molt bé . Diga-ho, diga-ho, està molt bé . 14 .400 
places gratuïtes . . .

El senyor president:

Senyories .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

 . . . que van a llevar si entren al govern . Doncs, molt bé . (Veus)

El senyor president:

Per favor, senyories .
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El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

Cadascú que faça el que vullga, però nosaltres tenim clar que 
per a revertir la situació de desigualtat que tenen els nostres 
xiquets i xiquetes, s’han de fer les 14 .400 places gratuïtes .

Com deia també el diputat representant de Podem, efectiva-
ment cal anar més enllà, cal anar molt més enllà . I de fet, en 
eixe pressupost, eixe acord pressupostari que hi ha a nivell de 
l’estat nosaltres el que els hi diem, i això estaria bé que li ho 
pugueren traslladar també al Grup Parlamentari de Unidos 
Podemos, és que eixa aposta que ells diuen fer pel 0,3, que 
vinga també amb fons de cooperació territorial .

I per tant, que se sumen als 51 milions d’euros que estem 
posant damunt la taula, i que estan servint per a no només 
ampliar les 14 .400 places gratuïtes, sinó ampliar i amb 
moltíssima més gent, que s’està arribant a estalviar fins a 
2 .200 euros .

I que tenen molts més recursos aquells que més necessitats 
tenen . I per tant, que puguem fer eixa aposta . I que efectiva-
ment el govern del Botànic està obrint vies .

Per tant, que al conjunt de l’estat es veja com estem ací en 
acords plurals com el nostre, fent exemple de polítiques 
públiques, posant al centre les persones, posant al centre la 
millora de la societat i acabant amb les desigualtats. I això és 
el que hem de fer, i fer que puga arribar cada dia més lluny .

Pel que fa al professorat, miren, jo no ho sé, supose que 
també ho posarà en el programa, que van a tirar els 6 .000 
que hem recuperat. Però això són els números, i els números 
del capítol I .

El creixement del capítol I és perquè hi haja més professo-
rat a les aules, perquè n’hi haja menys alumnes per aula, que 
resulta que també hi havia gent que es vanagloriava l’altre 
dia que no, que resulta que baixar ràtios això no se pot fer, 
quan ho fa per exemple Galícia . Galícia, que governa el PP, 
eh?

I en una ordre també, igual que nosaltres . Resulta que ells 
sí que ho poden fer i nosaltres, no . Igual és que tenim un 
cert complex d’inferioritat, que nosaltres, els valencians, no 
podem tindre el mateix benestar que la resta . Doncs sí, més 
i millor .

Per això, menys xiquets per aula, més alumnes en el conjunt 
del sistema educatiu i sobretot més professorat . 6 .000 
professors més . 6 .000 professors més que necessiten una 
millora de les seues condicions laborals, com deia també el 
diputat de Podem . Com hem anat fent des del primer minut 
que hem arribat a este govern .

 Precisament per això ara mateix el pagament de juliol i agost 
als interins, l’ampliació dels permisos de paternitat, el paga-
ment dels sexennis, la recuperació de les figures dels tutors 
generalistes en infantil i primària, que havien destruït els 
senyors que ara sembla ser que volen recuperar-ho tot .

Resulta que ja està en vora un 63%, havent reduït a dènou 
hores les hores lectives, quan s’havien pujat fins a vint. I hem 
de seguir en eixe pla que hem de fer de millora de la recupe-
ració dels drets laborals, que ha de servir, entre altres coses, 

i és el pas principal per a millorar l’educació que tenen els 
nostres xiquets i xiquetes .

I ahí és on estem actuant de forma totalment directa . I és que 
estem augmentant els desdoblaments, que estem augmen-
tant els reforços, que ho estem fent tant en el sistema públic 
com en el sistema sostingut en fons públics, també en la 
concertada .

I ahí jo crec que m’encantaria tindre una hora per a poder 
parlar d’açò directament, però m’agradaria saber el model 
que defensen . És que encara no he escoltat quin és el model, 
encara no ho sé, no ho conec . Quin és el model?

Un model que no donaria estabilitat als professors, que se 
n’anirien al carrer? Un model en què, segons la demanda, 
cada any es concerta un centre i un altre no? Això és el que 
vostés estan dient, que se li dóna un xec a la família i que a 
partir d’ahí, segons on vaja la família, un centre serà concer-
tat o no serà .

Perquè clar, això que la demanda ho marque tot, doncs igual 
el que fa és destruir tots els llocs de treball que hi ha en els 
concertats i la sostenibilitat dels llocs de treball . Nosaltres 
no ho pensem així. Però és que no sabem el seu model, no el 
sabem, és impossible d’aplicar. Hauran de fer una reflexió, mos 
hauran de dir què van a fer, perquè no estan fent res així . (Veus)

El senyor president:

Senyories, per favor .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esport:

I així mateix, nosaltres el que estem fent precisament és el 
que s’ha de fer, millorar les condicions de treball també dels 
centres concertats, augmentar el professorat dels centres 
concertats que estan en desdoblament i en suport . Ahí ho 
deia des de Ciutadans .

Mire, és que destinaven 5,1 milions d’euros a reforç educatiu 
en els centres concertats, i ara se’n destinen més de dotze . És 
que estem duplicant els reforços en els concerts educatius, 
per a atendre millor la diversitat . 

Perquè ara cada dia hi ha més xiquets que tenen eixa diver-
sitat en els centres educatius, perquè en el decret d’admissió 
entren  tot tipus d’alumnat i no és el centre el que tria la famí-
lia que vol tindre en el centre, sinó que són les famílies les 
que trien el centre a què volen anar .

I ahí es demostra, posant més recursos per a l’atenció als 
nostres xiquets i xiquetes, perquè hi haja més desdobla-
ments, perquè s’atenga millor les necessitats educatives 
especials .

Per tant, estem augmentant, i li conteste també a Podem, 
perquè augmentem el nombre en determinades partides de 
concerts, perquè estem augmentant els reforços . Per tant, 
la millor atenció en qualitat educativa als xiquets que tenen 
majors necessitats .
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I per tant, algunes partides que diu vosté que s’han retallat, 
s’ho haurà de mirar perquè resulta que s’unifiquen les dos 
partides en una i el cost total és el mateix . Per tant, simple-
ment el que s’ha fet és unificar les dos partides que deia vosté 
que s’havien retallat . I a més a més, hem augmentat el perso-
nal en els centres específics d’educació especial.

I seguint amb les necessitats educatives especials, m’ha dit 
com es destinen eixos recursos. Doncs, li ho he explicat, però 
li ho torne a explicar .

N’hi havia 120 milions d’euros, destinem per als programes 
d’actuació per a la millora, eixos que estàvem parlant abans 
de desdoblaments, d’atenció més individualitzada, i de forma 
específica, a més a més, 46 milions d’euros per als centres 
específics d’educació especial.

I 221 milions d’euros per a aquelles persones professio-
nals que treballen en el dia a dia en els centres educatius, de 
forma més específica en els centres educatius de necessitats 
educatives especials .

Això implica que són 55 milions d’euros més del que es desti-
nava . Per tant, estem millor o pitjor? N’hi ha una millor aten-
ció o una pitjor atenció? N’hi ha una millor atenció . N’hi ha 
més professionals dedicats, n’hi ha més de 3 .000 perso-
nes que s’estan dedicant als desdoblaments, a atendre d’una 
forma més individualitzada, a atendre millor als nostres 
xiquets i xiquetes . 

Hi ha 55 milions d’euros més destinats precisament a això, 
a l’atenció de les necessitats educatives especials de forma 
específica, més. No és que és el total, és que en són més, 55 
més que quan vam arribar al govern . Per tant, estem millor 
que no quan estava l’anterior govern .

Jo al·lucine sincerament en allò que les partides socials 
s’estan retallant, que no estan. Mire, allò de les ajudes de 
transport ens ho diu des del primer dia. Si això fóra aixina, no 
podria jo eixir al carrer de les manifestacions que n’hi hauria, 
si això fóra veritat.

És que no pot estar dient eixes mentires contínuament . Li 
ho explicat moltes vegades, li ho torne a explicar . És una 
millor gestió . Vosté diu que no sabem gestionar, és una millor 
gestió .

Perquè el transport que està licitat i que es fa en comú 
funciona millor, n’hi ha més línies i es necessita menys parti-
des per al transport escolar individual . Li ho he explicat 
moltes vegades, però això és una demostració de la millor 
gestió .

Si no, on estaria la gent, dient què està passant? Com poden 
dir que estem baixant les partides socials, si augmentem 
40.000 beneficiaris de les beques de menjador, 40.000 més.

Que són 70 milions d’euros, són 22 milions i mig més que 
quan vostés estaven governant, 22 milions i mig més . Les 
beques universitàries, hem baixat les taxes . Un 15% per al 
conjunt dels estudiants universitaris. I hem pujat fins al doble 
les beques universitàries .

També les Erasmus, el doble, fa dos anys, igual és que no 
se va assabentar, però fa dos anys vam pujar al doble les 

beques Erasmus . I ara resulta que la suma total són 49 
milions d’euros, entre baixada de taxes i pujada de beques . 
30,8 milions d’euros en beques i la resta, baixada de taxes 
i compensació als centres educatius o de les universitats 
públiques .

Això és el que fa este govern, prioritzar els recursos perquè 
realment el conjunt de la societat puga accedir al sistema 
universitari públic .

I evidentment que sí, ens llastra moltíssim el deute, moltís-
sim . De fet, hem destinat 366 milions d’euros en el que va 
de legislatura, 366 milions d’euros, a pagar el deute amb 
les universitats públiques valencianes que tenia l’anterior 
govern. Això és el que s’ha destinat fins ara.

I mire si ho hem fet, que a més a més li hem avançat part del 
deute, perquè puguen anar més oxigenats i puguen fer políti-
ques concretes que milloren el seu finançament. Precisament 
per això hem pogut arribar als 42 milions d’euros més de 
finançament ordinari en el sistema universitari públic valen-
cià per al curs que ve .

Entre altres qüestions, perquè si volien més detall, huit 
milions d’euros destinats a un conveni laboral que no existia, 
que esperem que es puga signar i que millore les condicions 
laborals, per exemple, dels professors associats . 12 milions 
d’euros, a més a més, que servixen també per a seguir conti-
nuant amb la carrera professional .

I no només del PAS i del PDI, sinó també amb els comple-
ments nacionals estatals, que fins ara no s’havien assumit. I 
ahí evidentment coincidixc amb vosté: les universitats estan 
tenint una gran millora en este sistema, en este pressupost 
que pensem avui, i que presentem ací .

La investigació, 58 milions d’euros destinem a investigació . És 
més del doble del que es destinava en l’últim govern anterior . 
Més del doble . I ahí hem pujat també, com no pot ser d’una 
altra manera, les partides a la Generació Talent .

Eixe programa que ens ha de servir per a captar talent i evitar 
que se’n vagen fora, evitar que els nostres estudiants se 
n’hagen d’anar fora, a pesar de tindre el talent que tenen .

I per tant, eixe programa que ha de servir perquè transfor-
mem la nostra societat valenciana, igual que la resta de políti-
ques que estem fent, per a millorar les condicions de vida en 
el nostre país . Perquè els xiquets i xiquetes tinguen les bones 
condiciones, que puguen transformar la seua realitat, que 
no depenguen només de la situació de partida de les seues 
famílies .

Seguim en cultura . Miren bé els números, per favor . És que 
cultura puja quasi el doble que educació . Per tant, aquells que 
no hagen mirat que estem pujant quasi el doble any rere any 
la cultura i l’esport que l’educació, doncs miren-ho, perquè de 
germana pobre, res .

Al contrari, està pujant percentualment el doble del que puja 
educació . Entre altres qüestions, perquè estem fent que hem 
passat ajudes a l’audiovisual a 7,2 milions d’euros, quan esta-
ven a 4,9. La música, que ara mateix ajudes per allò que no 
fem res, de 13,2 milions d’euros, quan en tenia cinc . En tenia 
cinc i està en 13,2 .
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O les ajudes, per exemple, a arts escèniques, que entre ajudes 
i producció pròpia, estem en més de deu milions d’euros i no 
arribava ni a sis, quan vam arribar al govern .

Per tant, crec que queda ben clar quina és l’aposta d’este 
govern, quins són els eixos fonamentals d’este pressupost i 
els he contestat a tot allò que m’ha donat temps, els quinze 
minuts de rèplica. Però els agraïxc per aquells que estan 
treballant per este pressupost i aquells que han intentat fer 
crítiques, doncs bé, facen-s´ho mirar .

Gràcies .

El senyor president:

Molt bé .

Doncs ara, per a rèplica, senyora Ventura, per un temps 
màxim de cinc minuts, té vosté la paraula .

La senyora Ventura Campos:

Gracias, presidente .

Bueno, señor conseller, usted dice que siguen reivindicando 
la financiación. Pues tengo que decirles que la impresión que 
da es que han pasado de manifestarse delante de la pancarta 
al silencio por los pasillos . Igual es por la discrepancia de los 
grupos que sustentan al gobierno .

Por otro lado, la verdad que me ha llamado la atención que 
usted ha pasado de quererme enseñar a leer, en una interven-
ción ya me lo dijo, a quererme enseñar a sumar . Yo entiendo 
que usted, su afán de maestro, pues a la docencia, querernos 
enseñar a leer y a escribir . Pero tengo que decirle que ya vengo 
aprendida de casa, y las sumas son las que ustedes nos ofrecen .

En la página web, le invito a que entre, y los datos que hay de 
ejecución es a fecha de 30 de septiembre . Si usted juega con 
ventaja, pues la suerte que tiene, pero esos datos los diputa-
dos que estamos aquí por lo menos los grupos de la oposición 
no los tenemos .

Tengo que decirle que en su conselleria, el porcentaje de 
ejecución, a fecha de 30 de septiembre, que es la fecha que 
está colgado en la página web, es de un 62,84% . Usted me 
dice que es más de un 90, oiga, venga el milagro . En un mes, 
un 20% más de ejecución . Pues sinceramente me gustaría 
que nos ofreciera también estos datos .

En cuanto a las infraestructuras de primaria, pues tengo que 
decirle que es una inversión real de 23,50%, en secundaria . 
Son los datos que ustedes ofrecen, no me los he inventado 
yo . De un 23,89% . En este sentido, tengo que decirle que los 
datos que usted me ofrece, una servidora no los tiene, y le 
tengo que indicar los datos que ustedes cuelgan en ese portal 
de transparencia que creo que, si ya tenían esos datos, lo 
podían haber ofrecido y ser más transparentes .

En cuanto a los barracones, me gustaría conocer, en su presu-
puesto estaría bien, ya que abogan por la transparencia, que 

nos explicaran qué parte del mismo se va a dedicar a cons-
truir barracones, qué parte del mismo se va a dedicar a 
mantener estos barracones, y qué parte del mismo a elimi-
narlos . Porque los barracones siguen existiendo y se siguen 
construyendo, se siguen instaurando . Por lo tanto, siguen 
existiendo .

Y en cuanto a las necesidades educativas especiales, yo le 
hablaba de programas, y le voy a poner algún ejemplo . Igual 
no me he explicado correctamente . Si nos vamos a las ayudas 
de gabinetes psicopedagógicos municipales, la ayuda sigue 
siendo la misma. Si nos vamos a la financiación de transporte 
y comedor de centros de educación especial, parálisis cere-
bral infantil de la Cruz Roja y CAES, la ayuda sigue siendo la 
misma .

Si nos vamos a subvenciones y actividades de integración 
del alumnado con centros de educación especial, la ayuda, 
aparte de que es ridícula, sigue siendo la misma . Y así podría 
ponerle muchos más ejemplos . Entonces, no me diga usted 
que ha incrementado .

Y me gustaría ver ese incremento en el personal, y que los 
padres no tengan que quejarse de la falta de personal en 
educación especial .

Por otro lado, también me gustaría que usted apostara por 
una educación inclusiva real y efectiva . A fecha de hoy, de 
inclusiva yo tengo que decirle que tiene bien poco .

La formación profesional también es importante, a pesar de 
que ustedes han incrementado un 26,8%, sigue estando en la 
cola de la educación . Seguimos sin tener una educación dual 
que pueda ser competitiva a nivel internacional . Y el sector 
empresarial sabe que cada vez está más demandando la 
tasa de jóvenes con formación profesional, algo con lo que la 
conselleria no está cumpliendo .

Desde mi grupo consideramos que la FP es fundamental 
dotarla de recursos absolutamente necesarios para poder 
mantener esa excelencia académica de nuestros jóvenes . 

¿Y sabe por qué hago hincapié en esto? Pues porque mirando 
el informe de ejecución que tengo a fecha de 30 de septiem-
bre, pues tengo que decirle que en el programa 422 .40 la 
formación profesional y enseñanzas de régimen especial, en 
el objetivo 1 .6 de implementar políticas dirigidas a evitar la 
discriminación por razones económicas en estudios de FP es 
cero . Ejecución, cero .

En el mismo programa, el objetivo (inintel·ligible) … era 
promover acciones de la orientación educativa y profesional, 
ejecución cero . Datos que ustedes tienen . Es la importancia 
que tiene para su conselleria la FP .

Y por otro lado… Si me permiten mis compañeros del Partido 
Popular, que no me puedo concentrar… Por favor . (Veus) Sí, sí, 
es que no dejan continuar .

Por otro lado, ustedes dicen que han aumentado el presu-
puesto para el personal universitario, y tengo que decir que, 
según los datos, presupuestos comparado el año pasado con 
este, han bajado diez millones de euros . Yo comparo, que me 
lo explicaran . Sí, sí, lo he comparado, que me lo explicaran .
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En presupuesto de mejora de condiciones laborales en perso-
nal universitario . Le pido que me lo explique, únicamente le 
pido esto .

Y ya para finalizar, pues sí que le pedimos que no se siga 
haciendo el remolón –tal como indicaba hoy en Valencia 
Plaza– y se comprometa con sus políticas del bono cultural 
que usted anunció hace dos años . Entiendo que su nivel de 
gestión en este aspecto es nulo, tampoco ha de determinar 
ningún tipo de cantidad presupuestaria para impulsarlo .

Y nos gustaría conocer qué va a hacer . Porque, a una 
pregunta que nuestro grupo parlamentario le hizo el mes de 
julio sobre las personas que habían adherido a este bono, la 
repercusión que estaba teniendo y el presupuesto destinado 
a su fomento, pues tengo que decir que no nos han contes-
tado, han pedido pues más plazo para contestación . Entiendo 
que no tienen desarrollado este bono y me gustaría que me 
diera explicaciones . Yo entiendo que si no sabe usted no 
contesta .

Y para finalizar, por falta de tiempo, también me gusta-
ría conocer cuál es su compromiso con la Federación de 
Sociedades Musicales de la Comunidad Valenciana . Porque 
bien se ha propuesto BIC, pero veo que las partidas presu-
puestarias, pues, no se ha aumentado el presupuesto, por lo 
menos, lo que ellos…

El senyor president:

Señora Ventura, por favor .

La senyora Ventura Campos:

…quieren, pues no ha habido un diálogo con usted . Me gusta-
ría conocer si ahora hay algún compromiso por su conselleria 
con esa federación .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies .

I ara per part del Grup Parlamentari Podemos-Podem, senyor 
Jiménez, per un temps màxim de cinc minuts té la paraula . 
(Veus)

El senyor Jiménez Doménech:

Gràcies, senyor president .

No els esgotaré .

Només, bé, parlar que potser la bateria de preguntes que 
li hem fet en un quart d’hora no és fàcil respondre en este 
format i si les tornara a fer passaria el mateix, segurament . 

Per tant, algunes coses me les ha explicat . Tenim encara 
pendent i un tràmit fins a l’aprovació dels pressupostos, on 
podrem interlocutar i tindre més informació de com s’han 
elaborat i què queda per fer .

En tot cas, en el torn anterior li hem exposat les qüestions 
que ens preocupen, no? Perquè ja les famílies i la gent que ha 
de rebre les polítiques que nosaltres acabem de signar, quan 
ho notaran serà quan s’executen .

Hem posat de manifest algunes qüestions que durant anys 
anteriors han funcionat d’aquella manera . Ens haurem de 
conjurar o d’esforçar més en què es complisquen els acords 
que signem tal qual els signem i amb la filosofia de partida. 
I anem una miqueta per darrere, poc a poc . Ja vosté si vol 
després em diu si compartix esta preocupació i si té pensat 
com ho farem per a executar este pressupost en la segona 
meitat de 2019 .

Moltes gràcies .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor Jiménez .

I ara, per part del Grup Parlamentari Popular tindrà la 
primera intervenció el senyor Mulet .

El senyor Mulet Taló:

Muchas gracias .

Senyor conseller, ens parla del doble, però després en els seus 
papers apareix la meitat . Mire, estado de ejecución de presu-
puestos de gastos a fecha 30 de septiembre del 2018, leo 
textualmente de su informe . Créditos presupuestarios, es 
decir, lo presupuestado, 30 .078 .000 . Pero obligaciones 
reconocidas netas, es decir, hecho, 8 .785 .000 . Y, por cierto, 
pagado la mitad . Con lo cual de poco nos sirve que incremen-
ten el doble .

Fal·làcies i mentides, patrimoni abandonat, activitat cultural 
sectària . Acabem de reunir-nos amb els representants de la 
Federació de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana . 
Es pregunten, després d’analitzar el seu pressupost, on està 
el reconeixement de BIC, com es recolza, com es reforça el 
reconeixement de BIC .

Però es pregunten també perquè no es compleixen els 
compromisos de la conselleria en les escoles de música de la 
Federació de Societats Musicals de la Comunitat Valenciana . 
Simplement, per què no es complixen els compromisos assu-
mits . Fal·làcies i mentides .

Com les que ens va dir fa poques dates en seu parlamentària 
en el referent al desenvolupament de la modificació de la Llei 
valenciana de la música . Han tornat a vetar al seu represen-
tant en la comissió de treball . Sectarisme, politització, mala 
gestió i un Fem Cultura que ja és una realitat . Fum de canya .
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El senyor president:

Continua la intervenció la senyora Beatriz Gascó .

La senyora Gascó Enríquez:

Gracias, presidente .

A ver, conseller, mire, se pilla antes a un mentiroso que a un 
cojo, ¿vale? Usted me dice: «Usted miente, señora Gascó .» 
Esto es muy fácil de demostrar . Cuando me decía lo de las 
becas de los erasmus que yo se lo repetía todos los años . En 
el 2017 hay 575 beneficiarios y en el 2018, 340. En el 2019, 
314 . FP4 . O miente usted o su presupuesto está mal conse-
ller . Pero, desde luego, uno de los dos el que miente es usted . 
Yo se lo puedo demostrar con números, cosa que usted no 
puede hacer .

Luego me habla de las tasas que baja . Pero oiga, ¿qué casua-
lidad? No me habla de las tasas que suben . ¿Por qué no me 
habla que sube el 11% las tasas en educación de régimen 
especial, por ejemplo? Eso sería interesante también .

Y luego, ahora, esto es buenísimo . Le hablo del recorte en los 
transportes y me dice: «No, no, es que ahora los recortes se 
llaman mejoras en la gestión .» ¿Se puede tener más barra?

Y luego me dice: «Si es que nadie se queja .» ¿Usted de verdad 
no sabe lo que se está quejando en los transportes, por ejem-
plo, en la provincia de Castellón? ¿La cantidad de páginas de 
medios de comunicación que se han llenado con eso? ¿Y en la 
provincia de Alicante también? ¿Usted no se ha enterado de 
nada? Porque quejarse se han quejado, ¿eh?

Pero vamos, claro, como son mejoras en la gestión . Hágase 
mirar lo de la mejora en la gestión . Es evidente que lo de la 
autocrítica no es lo suyo, conseller . El conseller con más recur-
sos interpuestos, el conseller que más recursos ha perdido, el 
conseller al que le han tumbado todas sus líneas estratégicas 
políticas, todas conseller, no le queda de pie ni una . Y también 
me mira como diciendo: «¿A mí, a mí?» A usted, al conseller 
que más recursos le han interpuesto y que más ha perdido .

Pero yo quiero centrarme en lo que de verdad importa, en 
su presupuesto . En una de las cuestiones que me preocupa 
muchísimo y es la alergia que usted le tiene a la excelencia, la 
alergia que usted le tiene al talento . Y esto no sé si me preo-
cupa, me da miedo… De verdad, pero cuanto menos creo que 
merece una explicación .

Porque usted se carga las evaluaciones diagnósticas, el 
premio al mérito en educación, la red de calidad, el bachille-
rato de excelencia. Bajan los grupos de excelencia que finan-
cia, bajan los grupos de investigadores emergentes . Pero, 
¿qué problema tiene usted? ¿Este es el modelo…?

Antes decía en su primera intervención: «L’educació que 
volem .» ¿La mediocridad es l’educació que volem, senyor 
Marzà? Porque eso es lo que está haciendo y no me diga 
ahora: «No, no .» Sí, señor Marzà, es que es usted el que está 
recortando, el que está eliminando todas estas líneas . Y se le 
llena la boca hablando del modelo de educación infantil, un 
modelo que nadie entiende .

Es que este mismo año, por no hablar de futuribles, del año 
que viene que habrán escuelas municipales . Este año, que es 
verdad que había más presupuesto, el número de beneficia-
rios se ha bajado . Dice: «Nadie se queja .» ¿Usted ha tenido 
por lo menos la dignidad o la decencia de reunirse con el 
sector que no para de quejarse, que no le parece bien?

¿Usted se ha reunido con las familias a las que no les han 
concedido el bono infantil porque ya no es universal? 
Familias que tienen unas rentas muy modestas y sin embargo 
no pueden acceder al bono infantil porque ya no es universal . 
Es que usted no les recibe, conseller, y esto es un problema 
muy grande .

Y sale la señora Oltra diciendo: «Hemos incrementado el 
número de alumnos con bono infantil un 34%» ¿Pero si han 
bajado respecto al año anterior? Es que usted no le da bien 
las cifras ni a la vicepresidenta . No, no, no, pero ahí está 
grabado, conseller, y aquí están los números . Por mucho que 
diga usted que no, la realidad es muy tozuda .

Y bueno, tengo que ir terminando con una cuestión que me 
preocupa muchísimo y es el tema de las infraestructuras . 
Mire, usted puede poner doscientos millones o dos mil millo-
nes, y usted puede venir aquí y sacarme todas las cifras que 
quiera . Yo le saco sus datos . Datos que usted no ha querido 
hablar . Habla de adjudicaciones .

Hábleme de pagos, conseller. Porque en el Edifiqueu su 
programa estrella que este año ha hinchado todo lo que ha 
querido, le podría haber puesto más millones, en Secundaria 
ha pagado un 0,28% y en Primaria ha pagado un 0,28% . Esto 
es una auténtica vergüenza . Me habla de adjudicaciones, 
hábleme de pagos . Es usted un moroso, conseller, no paga . 
Le debe muchísimo dinero a los alcaldes y lo que te rondaré 
morena con lo que va a venir en este presupuesto .

Y termino, presidente . Conseller, menos medidas triunfalistas, 
un poquito más de autocrítica . Insisto, es el conseller que más 
recursos le han interpuesto, su presupuesto es irreal, no se 
sostiene, nos aboca a la mediocridad, no garantiza la igualdad 
de oportunidades y muchos de sus datos son falsos .

Y ante este panorama solamente me queda añadir que segu-
ramente estoy convencida que usted será el peor conseller 
que hemos tenido en la Comunidad Valenciana .

Muchas gracias .

El senyor president:

Moltes gràcies, senyora Gascó .

I ara sí, per a finalitzar esta compareixença, senyor conseller 
cinc minuts per a intentar contestar a les qüestions que han 
plantejat els grups parlamentaris .

El senyor conseller d’Educació, Investigació, Cultura i Esports:

Gràcies, senyor president .
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He contestat a les dades d’execució . Jo crec que ningú ens 
pot donar lliçons quan es va quedar al 41% a final d’any i 
havent executat 15 milions d’euros a un govern qeu està 
adjudicant 109 milions d’euros i un 88% a 31 d’octubre . 
Crec que li ho he dit bastant claret, cadascú pot mirar les 
dades que vullga . 280 milions d’euros executats més que el 
seu pressupost, que el seu pressupost . Per tant, diria que és 
bastant evident el ridícul que estan fent en aquestes dades .

La segregació és el seu model? Ho dic per allò de 
l’excel·lència . És que jo no sé quin és el seu model . Estic 
perdut, sincerament . No sé la dreta, he vist ací una dreta 
marxista . He vist una dreta marxista de Groucho Marx, aque-
lla que si no me gustan estos principios tengo otros .

Perquè resulta que igual vostés diuen defensar als interes-
sos dels més desafavorits i, en canvi, l’únic que fan és intentar 
segregar a la població . Segregar-la, apartar-la, diferenciar-la . 
Que aquells que més saben no es puguen mesclar en aquells 
que tenen més dificultats. Que aquells no es poden pagar el 
bo infantil no tinguen més ajuda per la seua renda, sinó que 
en tinguen igual que els qui tenen molts milions d’euros .

Per tant, jo crec que queda bastant clara la incoherèn-
cia sobre el model i les coses indefensables que estan fent 
vostés . Intenten crispar a la societat, intenten dir (veus) les 
dos dretes, intenten dir que és tot un caos, quan en reali-
tat vostés l’únic que volen és negar els avanços que estan 
havent . Doncs, bé, miren, és que no podem enganyar a ningú .

Sabem que quan governa una dreta es destruïxen més de 
cinc milions de treball, s’augmenten les ratios per a amunto-
nar a xiquets damunt les aules. I no només això, sinó és que, a 
més a més, estan tirant gent al carrer . Per què? Perquè el seu 
model no és el que realment estan defensant ací .

O per exemple, que fórem el territori amb les taxes univer-
sitàries més altes i ara resulta que estan preocupats per les 
beques . És espectacular . És espectacular . Amb les taxes univer-
sitàries més altes i ara resulta que este govern que dobla les 
beques, que les dobla, resulta que som els qui no estem fent 
res . Vinga, per favor . I que baixa el 15% les taxes . (Veus)

I a l’altra dreta, vosté diu que resulta que està superpreo-
cupada amb la segregació, que està superpreocupada amb 
l’atenció i l’educació inclusiva . Sap vosté que la Comunitat 
de Madrid dona suport a un govern –les dos dretes juntetes 
com sol passar– que segrega més que mai . Que destina 39 
milions d’euros a la segregació de xiquets, quan es destinaven 
9 milions en el 2014 .

Sap que en eixe govern, segons sociologia de l’educació, és 
el govern que més desigualtat n’hi ha entre centres educa-
tius? Que més separa als xiquets i les xiquetes i que està al 
nivell d’Hongria i de Romania? Això és el que vosté està dient. 
Això és el que vosté està fent. Les polítiques són fets i això és 
el que fan vostés quan governen junts amb l’altra dreta . (Veus)

Sap que és el govern que menys inversió per alumne fa i ací 
estem augmentant la inversió per alumne, més de 1 .180 
euros per alumne . Eixa és la diferència, eixa és la diferència . 
Estem millor o estem pitjor? Estem millor . Què governaren 
les dretes, què passaria? El que estem dient ací, no tot això 
que vostés estan dient i que realment quan toca governar no 
ho fan .

Per tant, jo al conjunt de forces del Botànic, m’agradaria dir-
los també que moltes gràcies, que evidentment que sí, que 
hem d’estar ben orgullosos d’allò que estem fent. Perquè allò 
que hem vingut a fer és el que estem realment complint, que 
podem estar ben contents i contentes de fer el que estem 
fent .

Perquè podem fer ja un xicotet balanç en este quart pressu-
post que presentem avui ací i jo diria que, amb les xifres que 
hem donat, és un balanç significatiu. Evidentment que n’hi 
ha dificultats. Evidentment que res és perfecte. Clar que sí, 
tenim un infrafinançament com el que tenim. Tenim dificul-
tats, en coses haurem anat massa ràpids, en coses haurem 
anat massa lents .

Estic segur, n’hi ha coses per fer encara, però podem estar 
ben orgullosos de què estem recuperant el sistema públic i 
la seua qualitat, que ja no es degrada el sistema públic, que 
s’està recuperant, que s’està posant en valor, que no segrega 
a l’alumnat en funció de la seua condició socioeconòmica, que 
tots els xiquets i les xiquetes tenen les mateixes oportunitats .

Que el sistema cultural realment està augmentant la seua 
potencialitat de crear persones, d’acompanyar a les perso-
nes perquè siguen cada dia més crítiques, perquè arribe a 
tot el món, perquè els esportistes estiguen també acompan-
yats i les seues federacions també . Perquè estem creant un 
país cada dia més just, cada dia més just i cada dia més digne, 
davant de tot allò que ens va fer els governs de les dretes 
anteriors .

I miren, jo clar que pense que hem d’estar ben orgullosos . 
Perquè miren, hem pujat la inversió per alumne 1 .183 euros 
per alumne, en només 4 anys . Imagineu-vos que podem fer 
si seguim en el govern, que seguirem . Tenim 14 .400 places 
gratuïtes, segur que les van a llevar ells si governaren . Doncs, 
hem de seguir perquè siguen gratuïtes .

6 .000 xiquets més que abans tenen l’escolaritat 0-3 . N’hi ha 
un banc de llibres amb 424 .000 xiquets i xiquetes . Un banc 
de llibres, ningú passa vergonya per dir que no pot comprar 
els llibres de text. Només per això ja val la pena haver gover-
nat 4 anys, perquè ningú passe per vergonya per dir que no 
pot comprar els llibres de text dels seus xiquets i xiquetes .

Hem doblat la inversió en formació del professorat . N’hi ha 
6 .000 professors més . Hem passat de 850 .000 euros a inno-
vació a més de sis milions d’euros . Destinem 395 milions 
d’euros a reconstruir el sistema educatiu, a millorar les 
infraestructures educatives, que evidentment és necessari, 
perquè si no ja s’haguera fet abans i això no era prioritat. 
Ara ens preocupen i abans l’únic que feien era construir amb 
sobrecostos i ja sabem per a qui .

L’augment de més de quatre-cents mil espectadors teatrals en 
4 anys . Més de quatre-cents mil espectadors teatrals . Estem 
en quasi cinc milions de visitants als museus, que és una fita 
que ens havíem marcat per a d’ací a any i mig, i ja estem ahí . I 
hem triplicat les ajudes als sectors culturals, les hem triplica-
des perquè generen llocs de treball –com deia vosté– que no 
es deslocalitzen i que ajuden a revertir la situació del model 
productiu especulatiu que va marcar el govern anterior .

I els nostres esportistes –com els deia– poden compagi-
nar l’esport d’elit amb la seua formació i poden, cada dia 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2018 Pàg. 1833

més, avançar en representar-nos també més enllà de les 
nostres terres . Per tant, gràcies, gràcies a totes i tots vosal-
tres, gràcies a tots els diputats i diputades del botànic perquè 
estem segurs que estos pressupostos només han sigut els 
últims pressuposts de la primera legislatura, i que entre totes 
i tots farem un segon botànic que puga continuar avançant 
amb els pressupostos que hem fet ací, amb les polítiques 
socials que hem construït entre totes i tots .

Gràcies . 

El senyor president:

Molt bé . 

Doncs, senyories, alcem la sessió i continuem demà a 
les 10 del matí amb la compareixença del conseller de 
transparència . 

 
(Se suspén la reunió a les 20 hores i 13 minuts)
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